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Izvješće o XII. kongresu

Otvorenje kongresa
Dne 1. septembra u 11 sati do podne

otvara predsjednik cijonističke svjetske or-

ganizacije dr. Hajim Weizmann kongres, na-

kon što su članovi kongresa dugotrajnim

aplauzom pozdravili Egzekutivu. Riječ uzima

dr. feizmann, te govori jevrejski, a iza

njega Sokolov. Njihove govore, koji su

višekratnim burnim odobravanjem prekidani,

donosimo niže. Kod spominjanja B a 1 f o-

u r a i Bialika priredili su delegati burne ova-

cije, a kod spominjanja imena Theodora

Herzla ustali su u njegovu počast delegati

i gosti.

Kao prvo pozdravno pismo čita Jabotin-

ski dopis T. G. Masarvka, predsjednika

čehoslovačke republike, koje je skupština

primila dugotrajnim odobravanjem. Iza toga

čjtana su pisma čehosl. ministra pred-

sjednika Cernya, ministra izvanjih

posala dra. B e n e š a i praške misije ukra-

jinske narodne republike.

U ime engleske vlade pozdravlja kongres

sir George Clark, poslanik engleske vlade

slijedećim riječima:

»Moje dame i gospodo!

Nije mi bila namjera, da držim ovdje go-

vor, a nije mi ni sada, nakon što sam sa-

slušao ovakova dva govora. ]a Vas ne ću

da zadržim u važnome radu, koji Vas ovdje

čeka. No hoću kod ove svečane zgode,

kada se kongres prvi put iza rata sastaje,

da nadovežem svoj pozdrav na pozdrav če-

hoslovačkog domaćine. Mnogi od Vas po-

znavaju gostoljubivost ovih, ostali će je tek

sada upoznati, ali ja Vas mogu uvjeriti, bu-

dući da imam najugodnija iskustva, da ne

ćete nigdje naići na velikodušniji, iskreniji i

otvoreniji primitak.

Moguće imam posebno pravo, da ovdje

kažem nekoliko riječi, budući da imam čast

u ovoj zemlji zastupati vladu Njegovog Ve-

ličanstva kralja Velike Britanije. Htio bih,

da ovdje opetujem deklaraciju moje vlade od

2. novembra 1917.: »Njegovog Veličanstva

vlada smatra dobrohotnim podizanje narodne

domaje za židovski narod u Palestini, kod

česa se razumije, da se nema ništa učiniti,

što dira u gradjanska i vjerska prava posto-

jećih nežidovskih zajednica u Palestini, ili

gradjanski i politički položaj Zidova u bilo

kojim drugim zemljama.«

Vi kao cijoniste stojite pred problemima,

koji iziskuju najvišu državničku mudrost, ali

Vi imadele vodje, koji su potpuno sposobni,

da ih riješe, vodje, kao ovi, koji su danas

ovdje govorili; uvjeren sam, da će strplji-

vost i lojalna nastojanja na osnovci one de-

klaracije dovesti do budućnosti, pune za-

mašnih nada i ispunjenja. (Buran dugotra-

jan pljesak.)

U ime Egzekutive zahvaljuje dr. Weitz-

mann vladi Njegovog Veličanstva kralja

Gjure IV., le daje izražaja svojoj nadi, da će

se pomoću britske vlade, te pregnućem ži-

dovskog naroda ispuniti zajamčenje Bal-

fourove deklaracije na korist naroda, na

čast mandatarne vlasti i na dobrobit čovje-

čanstva u opće.

U ime čehoslovačke vlade pozdravlja

sreski predstojnik Uhl i g. Dr. Weizmann

zahvaljuje vladi za iskazano prijateljstvo.

Slijede pozdravi Židovskog narodnog vi-

jeća za čehoslovačku, cijonističkog centra!-,

nog odbora za čehoslovačku, čehoslovačkih

cijonista, židovske bogoštovne općine u Kar-

lovim Varyma, gradskog vijeća cijonističke

organizacije u Karlovim Varyma. Na koncu

sjednice prispio je zadnji član koturaške Šta-

fete iz Praga i dru Weizmannu predao adresu

svjetskog gombalačkog saveza Makabi.

Iza nekih poslovnih saopćenja zaključena

je sjednica.

Tekst Masarvkovog pisma glasi;

»Predsjednik čehoslovačke republike.

Lany, dne 26. kolovoza 1921.

Poštovani gospodine!

Zahvaljujem se Vama i Egzekutivi Cijo-

nističke Organizacije srdačno na Vašem po-

zivu cijonističkom kongresu u Karlovim Va-

ryma.

Žalim ali, da sam uslijed prije Vašeg po-

ziva prihvaćenih obveza spriječen, da do-

djem 1. septembra. Pored toga se bojim, da

bi mi moje sadanje zdravstveno stanje i na-

pori, koji su takovim putem skopčani, to

onemogućili. Umoljavam Vas stoga, da is-

poručite Vašoj organizaciji moje simpatije i

moje najbolje želje za uspjeh kongresa.

Vaš

T. G. Masarvk.

Govor dra. Hajima Weltzmana

predsjednika cljonističke organizacije

Osam je godina, otkako se opet na kon-

gresu sastajemo, godina sudbonosnih pro-

mjena u životu naroda. Za židovski narod

nisu bile manje važne.. Ako usporedimo

naš današnji položaj sa onim od godine 1913.,

to se moramo čuditi, da su za ovako kratko

vrijeme nastupile tako velike promjene.

Kakav je bio položaj prije osam godina?

Godine napornoga rada su nas uvjerile, da

stojimo pred jednim neprekoračivim zidom,

koji sa običnim političkim sredstvima ne mo-

gosmo probiti. Snaga židovske narodne

volje stvorila je u ovom položaju dva sred-

stva za postignuće našega cilja: postepeno

proširenje i jačanje našega jišuva u Palestini

i širenje cijonističke misli u svim slojevima

židovstva. Naš kolonizacijoni rad svladao

je uspješno prve stadije nesigurnih i slučaj-

nih pokušaja i mogao je gledati u susret pe-

rijodi stalnoga porasta. Upravo smo izvoj-

štili pobjedonosnu borbu za prevlast hebrej-

skoga jezika u Palestini, borbu, koja je oži-

vila bilo našega jišuva, te jačala njegovo

samopouzdanje i njegovu svijest visoke na-

rodne zadaće. Približili smo se ozbiljno za-

daći, da ostvarimo našu veliku osnovu he-

brejskoga sveučilišta u Jeruzalimu. I u dia-

spori smo vidjeli, kako naša nacijonalna

misao napreduje i mogli smo se nadati, da

će nam postepenim radom uspjeti ovoj osvo-

jiti mjesto, koje joj dolikuje u životu židov-

skoga naroda.

Svjetski je rat uzdrmao do temelja cijelo

naše djelo. Egzistencija naše organizacije

bila je u pogibelji. Morali smo nasmoći svu

snagu, da od sloma spasimo, što se spasiti

dade. Ujedno smo morali stupiti na političku

pozornicu, da sebi osiguramo po mogućnosti

uvjete, koji će nam poslije rata omogućiti,

da naš rad nastavimo na trajnijim temeljima

i u većem opsegu nego u prošlosti. Židovski

narod, koji je u ovim godinama podnašao

martirij, koji je i u njegovoj tragičnoj po-

vijesti besprimjeran, hvatao se većom čež-

njom nego ikada nade na Cijon, jedini tračak

svijetla, koji je osvjetljivao tamu njegovog

progonstva. No kako smo se mogli nadati,

da će se naš glas čuti usred ratne graje?

Nijesmo imali ni oružane moći, ni novaca,

ni upliva. Ta i židovska legija bila je samo

simbol naše spreme na žrtvu, daleko ođ

GOD. V.
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svake agresivne namjere. Nijesmo imali

ništa osim moralne snage naše ideje, naše

istorijsko pravo, našu neslomivu vjernost Ci-

jenu i da smo se mogli pozvati na naš do-

sadašnji rad za obnovu Palestine. S ovim

orudjem i samo s ovim pošli smo u boj za

priznanjem našega naroda, čiji zahtjevi za-

služuju, da se uvaže kod sklapanja mira. I

s ovim orudjem smo pobijedili. Barem jed-

nom u svjetskoj povijesti pobijedila je sama

pravednost, a da za njom nije stajala sila.

Ne trebam vam prikazati u pojedinostima

povijest naše borbe za naše priznanje. Do-

bro Vam je poznata. Rezultat je bio Bal-

fourova deklaracija, potvrda ove deklara-

cije po aliiranim vladama, njen primitak u

turskom mirovnom ugovoru i prihvat man-

data nad Palestinom po Velikoj Britaniji

s naročitom obvezom izgradnje židovske na-

rodne domaje.

U Balfourovoj deklaraciji je javno priznato

naše istorijsko pravo i javno-pravno osiguran

temelj našem nacijonalnom radu, koji je ci-

jonistička organizacija uvijek stavila na čelo

svojih zahtjeva. Balfourova deklaracija za

sebe, o tomu si budimo na čistu, ne rješava

naše pitanje; ona nam pruža samo moguć-

nost, da ga riješimo. Ona nije gotov na-

rodni dom. Ona je temelj narodnom domu.

Ako opcl s druge strane narodni dom ne vi-

dimo odmah pod krovom, ako još u znoju

našega lica zidamo na prizemlju, to ne tre-

bamo za 4o u našoj nestrpljivosti potkopa-

vali temelj. Mi moramo i na to misliti, da

je politički uspjeh, koji je cijonizmu dao

ovakav jaki poticaj i tako snažni porast na

časti i ugledu, tome pridonio, da našemu po-

kretu stvori otvorena neprijateljstva. Ako

mislite, da bi se morali potužiti, što na te-

melju deklaracije nije više uradjeno, to ne-

mojte zaboraviti, da je Orijent još u stalnom

nemiru, da mirovni ugovor s Turskom još

čeka na ratifikaciju, da mandat još nije pot-

pisan. Ove činjenice vladaju situacijom. Mi

nijesmo prestali i ne ćemo prestati da ra-

dimo na stvaranju takovih preduvjeta, koje

mi u Erec Jisraelu pravom očekujemo. Vje-

rujem, da ćemo dobiti uvjete, koji će osi-

gurati mogućnost plodonosnog rada. Sva-

kako može i najjača vlada samo oprezno da

poradi u vrevi svjetskih političkih zapletaja

na provedenju svojih namjera. Ali nama je

brdska vlada založila svoju riječ u punoj

spoznaji odgovornosti i zapreka, koje ove

za sobom nose. Brdska vlada hoće da održi

svoju riječ. O tome smo uvjereni. U jed-

nome svijetu, u kojemu je još toliko u vri-

jenju, stoji temelj našeg narodnog doma.

neuzdrman. Nemojte zaboraviti, da za sad

još nije cesta u Erec Jisrael utrta. Cesta se

mora istom našim vlastitim mukotrpnim ra-

dom da gradi i ovaj će rad odrediti pravi

smisao Balfourove deklaracije.

Mi ne smijemo, ako se izjalove pretje-

rane nade, omalovažavati ono, što smo već

na toj osnovci sagradili i što ćemo još da

gradimo. Ograničenja useljivanja i zapreke,

koje se našim poduzećima katkada na put

stavljaju, zadati će nam još mnogo poteš-

koća.

1 danas više od godinu dana nakon za-

ključka od San Rema oštro iskače tamna

strana slike, i ja ne namjeravam da niječem

ovu tamu ili da je samo zastirem. Ali naš

rad napreduje. Ako s velikim koracima ne

napredujemo kako bi htjeli, to poglavito leži

u tome, da nas je velika svjetska katastrofa

privremeno oslabila; ipak ne dozvoljavamo,

da vrijeme prolazi neiskorišćeno. Naši ha-

lucim doveli su jišuvu i zemlji u cijelosti ele-

menat snage. Kongres će raspravljali i za-

ključiti osnove za proširenje našeg koloni-

zacijonoga rada, za učvršćenje naših po-*

stojećih naseobina i za stvaranje novih ko-

lonija na nedavno u sjevernoj Palestini ste-«

čenom zemljištu. Veliki projekat za navod-

njivanje i izrabljivanje snage voda, koji će

zaposliti znatan broj židovskih radnika i koji

će biti od osobite važnosti za razvoj zemlje,

približava se ostvarenju. U stvaranju je hi-

potekama banka, koja će pospješiti tempo

gradske kolonizacije i gradjevne djelatnosti,

koja je za razvoj zemlje od tako temeljne

važnosti. Kongres će uzeti u temeljiti pre-

tres daljnju izgradnju naših financijalnih in-

stitucija. Liječnički fakultet u okviru našeg

namjeravanog sveučilišta će, nadajmo se,

naskoro postati činjenicom. Ozbiljna i teška

vremena nas još čekaju, ali prodju li ova,

naći ćemo. da smo na našemu putu više na-

predovali, nego što smo onda mislili, kad

su oblaci još mutili naš pogled.

Govorio sam o neprijateljskim silama,

koje je oslobodio naš politički uspjeh. Mi

najdublje žalimo, da danas još jedan dio

arapskog pučanstva Palestine moramo übro-

jiti medju ove opiruće se sile. Naša politika

prema Arapima, kao i prama svim drugim

našim pitanjima je jasna i ravna. Mi ne

ćemo da napustimo ni jote nama po Balfo-

urovoj deklaraciji osiguranih prava. I pri-

znavanje ove činjenice po Arapima je bitni

preduvjet za postignuće zadovoljujućih od-

nošaju izmedju Zidova i Arapa, budući da

se za sad protive priznavanju ove činjenice,

to nas sili, da mislimo na sredstva, kojima

ćemo naš jišuv najbolje moći očuvati od na-

padaja. Samoobrana je elementarna duž-

nost. Ali mi proklamiramo najsvečanije, te

jasnoćom, koja ne dopušta drugo tumačenje,

da u našim srcima ne nijetimo napadaje i da

ne namjeravamo dirati u legitimna prava

naših susjeda. Nadamo se budućnosti, u

kojoj će Zidovi i Arapi u Palestini jedan po-

kraj drugog živjeti i raditi zajedno na pro-

cvatu zemlje. Ništa ne će da priječi ovu

budućnost, kad će samo uvidjeti naši su-

sjedi, da su nam naša prava jednako sveta,
kao i njihova njima.

Unutarnjim položajem našega naroda vla-

daju još uvijek posljedice rata. Isto vrijeme,

koje nam je dalo Balfourovu deklaraciju,

donijelo je razorenje i očajnost najjačem sre-

dištu židovskog života, baš onim središtima,

iz kojih je naš nacijonalni pokret crpio svoju

snagu. Dok se istočno židovstvo ne opo-

ravi u nekoj mjeri od nesreće, koja ga je za-

desila, jasno je, da je naš narodni rad jako

oteščan. No ne možemo čekati, dok će is-

točno židovstvo opet zadobiti svoju snagu.

Naša je dužnost skrajnje naprezanje, da pri-

vedemo našem narodnom radu sve izvore

snage židovstva, koji su nama još dostiživi.

Nijedna druga namjera nije nas ispunjala u

našim odnošajima prema amerikanskom ži-

dovstvu. Smijemo se nadati, da je ameri-

kansko židovstvo svijesno teške odgovor-

nosti, koju ima kao jedina velika židovska

zajednica da nosi, koja je razmjerno bila po-

štedjena od bijede razaranja kao i posljedica
rata. Za one Zidove, koji danas stoje izvan

cijonističke organizacije, je na polju prak-

tičke djelatnosti u Palestini, kao i kulturnog

i odgojnog rada velika mogućnost, na kojoj
će moguće bih zajedničko djelovanje bez

obzira na neizbježive razlike u shvaćanju.

Nadam se i uvjeren sam, da će se dodirne

točke pokazati trajnijim od diferencija. Zidovi

Vel. Britanije dali su stvaranjem »Economic

Boarda« primjer, od kojega očekujemo prak-

tične djelatnosti- od najveće vrijednosti. Mi

se nadamo, da će židovska zajedinstva u

drugim zemljama združiti svoje snage sa

onima čitavog židovstva u jednom ili u dru-

gom obliku. S naše strane vidimo u Kercn

Hajesodu instrumenat narodne volje za novo-

izgradnjom Palestine. Ali mi razumijemo, da

svi Zidovi, isto kao mi, ne priznaju potrebu

jedinstvenog izražaja narodne volje. Spremni

smo priznati, da više nego jedan put vodi u

Palestinu i nije naša želja druge puteve

onima zatvarati, koji ne će našim poći. Neka

se prihvate rada u iskrenosti i u revnosti za

ciljem i mi ćemo ih drage volje priznati kao

drugove našeg rada. Ja u ovome času ni-

jesam našao potrebnim više da učinim, nego

da se u kratko dodirnem najvažnijih točaka

vanjskog i unutarnjeg položaja cijonizma.

Pored svih zapreka stoji jedno: Naša je or-

ganizacija danas mnogo jača nego ikada

prije. Narodna volja živi i djeluje u širokom

slojevima našega naroda. Zapreke, kote **■

čine sad ogromnima, svladat će se odluč-

nošću, otpornim radom i žrtvama. Srčanost,

samopouzdanje i jedinstvo je ono, što tre-

bamo. Njihovom pomoći ćemo pobijediti.

Ozbiljan i svečan je čas, u kojem kon-
‘

gres započinje svoje zborovanje. Moja je

usrdna želja, da bude dorasao odgovornosti,

koju nosi.

Govor Nahuma Sokolova

predsjednika Cijonističke Egzekutive

Štovani kongrese! Medju našim pri-

jašnjim i sadašnjem kongresu leži vri-

jeme puno sudbonosnih dogadjaja: Mir-

no svečano raspoloženje našeg zadnjeg

kongresa jedva se sleglo, kad započe'

svjetska oluja. Idila mira medju naro-

dima pretvori se iznenada u harajući

rat naroda, kakav nije do onda povijest

čovječanstva poznavala. Stupovi su

zemlje zadrhtali. Sa neodoljivom ele-

metamom snagom bijesnio je boj, dok

ne nastupi čas odluke i nije postignuta
velika pobjeda. A sada stojimo pred raz-

valinama pokvarenog i Razorenog, te

skelom novoga svijeta, koji bi htio po-

stati boljim. Prijestolja su porušena i

na komade rascijepana, države, koje su

vladale svijetom, na kojima su stoljeća

zidala, raspale su se kao kuće od karata,

dugo nestale države uskrsle su kao fe-

niksi iz svoga pepela i nove su državne

zajednice stvorene. Politički zemljovid,

koji za sadašnjeg kongresa nalazimo,

drukčije izgleda nego prijašnji.

Židovski narod nije bio pasivni gle
dalac ove drame, koja je potresla cije-
lim svijetom. U velikim potocima tekla

je krv na svim bojištima; žrtvenici do-

movinske ljubavi savijali su se pod te-

retom židovskih žrtava. Ne samo u za-

padnoj Evropi i Americi, gdje Židovi

uživaju čovječja prava, već i tamo gdje

su bespravni i proganjani, ispunjali su

savjesno svoje gradjanske dužnosti.

Najdivljiji bojevi bijesnih su u sredi-

štima židovskih masa. Kao što vuk na-

vali na stado ovaca, tako je provalila

propast; nebrojene židovske općine, gra-

dovi i sela su uništena. Po prvi pute. u

svojoj stoljetnoj povijesti došao je stan

mirni židovski geto u dodir sa modernim

ratnim umijećem.

Ovaj stavak ali spada u opću ratnu

kroniku. Ako igdje, to su Židovi na ovo-

me polju uživali idealnu ravnopravnost.
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Da su sve boli i patnje svjetskoga rata

dijelili sa svim drugim ljudima to

nas ne bi ovdje zanimalo. Što nas Ži-

dove sve zanima i što se sa tribine ci-

jonističkog kongresa, budući da nema

drugog židovskog kongresa, mora jav-

nosti reći, nije niti osjećajno niti infor-

mativno već ono poučno, t. j. zaključak,

koji povlačimo iz dogadjaja. Ovaj za-

ključali stoji u najdubljoj vezi sa onim,

što je u cijonizmu najhitnije, naročito

sa principijelnim shvaćanjem prosudji-

vanja židovskog problema.

Što smo za vrijeme i nakon rata vi-

djeli u zemljama, u kojima živi većina

židovskog naroda, te po tome dolazi u

obzir kao glavno polje promatranja za

židovski problem? Oim je rat buknuo

udružili su se sve moći tmine da huš-

kaju protiv Židova. Jedan »rat u ra-

tu«, jedna medjuscena velike drame

spremljena je po svim pravilima agi-

tatorske strategije u leglima huškača.

Vizija o židovskoj izdaji bila je ouver-

tura, kojoj su slijedili bezbrojni redovi

glupih bajka i halucinacija. Otrov se

širio i prodirao u najšire slojeve neži-

dovskog stanovništva. Najoštrije su
iz-

nimne mjere poduzete. Jedan origina-

lan u općoj ratnoj strategiji nepoznat

postupak primljen je u obrambeni si-

stem; Evakuacija Židova. Stotino hilja-

da Židova, sa starcima, ženama i dje-

com, cijele općine, i bolesnici, protjera-

ni su preko noći bez kruha i odijela uz

ruganje i zlostavljanja svake vrsti. Ci-

jele litavske židovske općine tjerane

su u divljem neredu nemilosrdno, često

pod udarcima biča, pješice ili spremlje-

ne u kola, koja su čak i za marvu odveć

loša bila, i tjeralo ih se kao beskućnike

po
širokoj Rusiji.

Nama je bilo jasno: to se može dogo-

diti samo sa narodom, koji nema vlasti-

te zemlje, i koji je brisan iz knjige ži-

vih naroda. Narodi mogu za svoju zem-

lju umirati, njihovi potomci mogu je

opet naslijediti; jedno seosko pučan-

stvo, može se brutalnom nadmoći ne-

prijatelja otjerati u progonstvo, oni

koji prežive vraćaju se svojoj rodjenoj

grudi. Posve uništiti mogu se samo

ljudi, koji posve bez uporišta vise u

zraku. Neukorijenjeni kao lutajući put-

nici,
.

kao Ahasveri zraka osudjeni su

na to, da vide, kako se njiše povijest

njihovih generacija izmedju trpljenja

ili proganjanja po drugima, bez ikako-

ve stalnosti/i veze, koji su temeljni ele-

menti svake kulture, bez jedne mjesne

središnje zajednice, koja je preduvjet

svake kolektivne egzistencije i bez ika-

kovoga traga slobodne volje ili samo

odredjenja. To je židovska tragedija.

Ovdje se otkrila upropašćenim pogledi-

ma misaonih promatrača cijela bijeda i

cijela tragedija židovskog egzila. Mu-

njevito osvjetljenje ove pojave pruža

činjenicu, da rat protiv Židova nije

prestao sa općim ratom. Naprotiv stras-

na neman mržnje protiv Židova grabila

je užasnim rukama za židovskim živo-

tima, časti i imetkom.

Govornik na to opisuje martirij u

Ukrajini potresnim riječima, te se pita

~ gdje Je bila Evropa?

Evropa je gledala ovo klanje prekr-

šenih ruku, nijedna riječ utjehe, koja

bi ohrabrila ove nesretnike. Zar je to

zbilja zadnji sekulum drugog tisuć-

ljeća? I svi ti narodi, parlamenti i sena-

ti ne nasmogoše na očigled ovoga kla-

nja masa ništa drugog do šutnje, S du-

bokim zadovoljstvom i nadom pozdra-

vili smo nastajanje Saveza Naroda.

Gdje je taj savez* naroda? Nama se od

govarar mi nemožemo ništa oficijelno

utvrditi, što se u Ukrajini zbiva, zem-

lja je zatvorena i ne postoji vlada s

kojom bi se moglo pregovarati. Govor-

nik osudjuje .oštro ovaj postupak i od-

govara: Ako i političari po zvanju tvr-

de, da se stranci nemaju da mješaju u

unutarnje stvari jedne zemlje, koja ni-

je njihova, to mi mislimo ipak. da ima

činjenica, koje spadaju onamo, što Ta-

cit razumjeva pod savjesti ljudskoga

roda. Postoji i\ tribnnal javnoga mije-

nja; iako nema moći da svoju osudu pro-

vede, to je ipak dobro, da izrekne svoj

sud.

Našu osudu smo već davno stvorili.

Temeljno zlo ne sastoji se u slučajno-

stima nego u okrutnom zakonu, u uko

čenom »moraš«, koje je poslijedica ovih

pojava. Može se ukrajinskim bandama

propovijedati moral: može se i mora-

lo bi se! protiv ovih protestovati; dale-

ko se time ne dodje. Nastati će stanka

u povijesti naših martirija, jer prije

svega ne može energija klanja i unište-

nja postojano i neprestano bijesniti,

drugo je za to potreban neposredni po-

vod, izvjesni momenti i afekti, koji se

uvijek ne nadju. Tad će se naši ljudi

opet uspavati u samoljublju i bezbriž

nosti i provali li opet sudba, tad je opet

»Slučaj«. Ovo je sistem virtuoza u va-

ranju samoga sebe, koji nikada ne pre-

staju da nas obmane opsjenom civili-

zacije i napretka! U 17. stoljeću bila je

Ukrajina pozorište strašnih židovskih

pokolja. Kad se čitaju kronike naših pat-

nja onoga vremena misli se, da se čitaju

izvještaji o zadnjim strahotama. Što

su zadnje 300 godine na tome promije-

nile? Produbili su mržnju i umnožile

strahote, ali su pri tome posve sačuvali

karakteristične značajke. Svjetska po-

vijest poznaje Bartolomeovu noć, Sici-

lijansku večer i slične izlijeve neobuz-

danog fanatizma. Mogućnost jedne dru-

ge Bartolomeovp noći, to znači jednog

ponovnog izdanja iste sa svira poslije-

dicama je nemoguće. Ovdje djeluje etič-

no životno shvaćanje, socijalna pravda,

ovdje je razlika medju srednjim i no-

vim vijekom odlučna; židovska trage-

dija ali ostaje netaknuta od promjene

vremena.

Ali naš narod živi-

Tijelo je Židov, naroda doduše is-

prebijano, ali židovska duša živi. Vrije-

me patnja trglo je naš narod iz njegove

apatije, i pojavio se opet kao u |taro
vrijeme, kao narod braće! Djela naše

braće u Americi su stranice slave u

aavremenoj povijeati. Uvreda je reći,

da su naša tamošnja braća plemeniti

Saraoci, u našem narodu nema »davao-

ca« i »primaoca«; trebalo je ispuniti

tvoju nacionalnu dužnost.

Mi srao upozoravali!

Teodor Herzl, čija je velika sjena

još danas naš potajni vodja, upozorio

na rastuće opasnosti, koje se kriju u

pomanjkanju jodne domaje. Kad se ni-

jesmo htjeli ograničiti na paliativna

sredstva, već zašli u bit stvari, kada

smo pokazivali puteve i radili za bu-

dućnost, podrugivali su nam se kao

utopistima. Da je židovski narod već

onda sve svoje sile založio za ostvarenje

našeg ideala, veo bi odavno imali svoju

domaju.

Sada smo stigli do novoga odsjeka

u našemu razvoju. Dvije hiljado godina

stali smo u čekaonici svjetske povi-
jesti, napokon smo stupili unutra. Bal-

fourova deklaracija jednako glaseće iz-

jave Francuske Italije. Udruženih Dr-

žava i drugih sila, konferencija od San

Eema su medjašnji kamen na dugome

putu k oslobodjenju. Snažnim zvukom

raširio se glas u sve krajeve. Ovo odu-

ševljenje nije bila opojnost, kojoj je sli-

jedilo trijezno probudjonje, već je to

jaka vatra, koja dalje plamti. U ovaj

zbor radosti nije ušao nesklad neumje-

ren*' obijesti. Zakopane su stare boli,

ugušena jadikovanja i suze; napokon

osjećao se Izrael ujedinjen s čovječan-

stvom, izmiron sa narodima, na pragu

nove ere spasonosnih ideja, prožet vru-

ćom-čežnjom, da stvori u zemlji otaca

djelo mira i civilizacije.

Pamtimo dobro; što se u kratko na-

ziva »Balfourovom deklaracijom* je

politički akt svjetsko istorijske važno-

sti. Istina je, Balfour je ovom aktu uda-

rio svoj žig; to nije jedna politika u

običnom smislu riječi, to je savjest, raz-

bor, duboko uvjerenje ovoga slavn. dr-

žavnika, mislioca, cijoniste, što se iz de-

klaracije vidi. Ova deklaracija stvorena

je ali onda kao zaključak engleskog ka-

bineta u ime vlade Velike Britanije, za

vrijeme vladanja sadašnjeg engleskog

kralja. Želimo li saznati za držanje jav-
nosti Velike Britanije prema ovome

aktu pravednosti i mudrosti, pročitajmo

djelo, koje smo objelodanili i koje sa-

držaje izjave simpatije, koje su na nas

upravili zastupnici engleske vlade, viso-

kog svećenstva, znanosti i umjetnosti,

parlamenta, radništva i mnogih upliv-
nih krugova. Ovdje govori svjesna En-

gleska. Ako sve to poznajemo, ne ćemo

se zastrašiti kratkovidno i naglo time,

Što su pojedini Englezi nama još nena-

vidni, jer nas još ne mogu razumjeti.
Istina će sebi utrti put.

Pa i vlada Francuske priznala je na-

še pravo, te objelodanila oficijelnu de-

klaraciju, koja je identična sa Balfou-

rovom. Tamo su bile raširene velike

predrasude protiv cijonizma, koje se sad

od vremena do vremena opet pojavlju-
ju. Govornik navadja razne izjave up-

livnih ličnosti, te konačno daje izražaja

našoj nadi, da će Francuska, koja igra
veliku ulogu na Orijentu na plemeniti
način podupirati naša opravdana na-

stojanja.

I Italija klasična zemlja nacionalne

ideje odgovorila je na naše pretstavke
i razjašnjenja sa velikom simpatijom.

Navadja jednako izjave talijanske vla-

da i krugova, koji joj blizu stoje. Tako
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smo stupili pred mirovnu konferenciju

u Parizu i San Reunu prvi puta nakon

2.000 godina kao zastupnici naroda. Mi

smo zatražili naše pravo na narodnu

domaju i ovo nam je pravo priznato.

Na tome se ne da ništa više mijenjati.

Nastala je nova epoha židovske povi-

jesti. Cijonizam je postao pismeno za-

jamčenim medjunarodnim pravom i ni-

šta ne može da ovu činjenicu učini ne-

učinjenom. Palestina je obećana zem-

lja biblije, a biblija nije požutjeli smo-

tak papirusa. U našu korist govori sve-

to pravo naroda, o kojem se ne da ci-

jenkati. Mi imademo medjunarodno

priznatu Balfourovu deklaraciju, koju

se ne može pretvoriti u krpu papira.

Sada se treba boriti sa životom. Do

bro znamo, da se židovska domaja ne

može stvoriti sa jednim »neka bude!«.

Ali nikakve zapreke, kušnje krize i

predrasude ne mogu nas skrenuti sa

našeg istorijskog puta.

Ustupili smo opet u obitelj naroda.

Narod, koji je toliko trpio za svoju eg-

zistenciju ne može se brisati iz knjige

živih. Svijest njegove narodnosti je nje-

gova povijesna čast i on ima pravo, da

bude poštedjen i priznat.
Samo gdje iz slobodne ljubavi, iz

velikodušnog samozatajenja, iz za je-

dinstva interesa i potreba slobodni naro-

di pružaju ruke za čvrst savez i u slo-

bodnoj odluci toliko napuštaju od svoje

osebitosti, da time cijelo može da ob-

stoji i da se iz toga razvije tu može

»spjevati trajno jedinstvo. Ovim putem

je uvijek pošao židovski narod, ali će

i sačuvati sa sigurnom svijesti narodnu

čast i ne će dati izbrisati svoju indivi-

dualnost.

Govornik opširno razlaže odnošnj ži-

dovskog naroda prema Orijentu. Mi

smo naravni saveznici svih sad uskrslih

naroda i onih, koji se bore za svoju na-

rodnu slobodu, naročito orijentalnih na-

roda. S cijelim Orijentom ostvarit će

mo naš ideal. S arapskim narodom vežu

nas stare uspomene, veliki povijesni

doživljaji; nas spaja sa ovim dijelom se-

mitske rase sjećanje na velike epohe

cvatuće zajedničke civilizatorne djelat-

nosti. Za nas postoji samo jedna mo-

gućnost za naš zajednički život, želja,

odluka, zavjet da se želimo razumijeti.

Narodi orijenta, nosimo Vam glas pre-

poroda, napretka, oslobodjenja!

Naš odnošaj prema arapskom narodu.

Za ovaj ne govore samo tradicije već

i moralni razlozi. Simpatije naroda po-

čivaju u zadnju ruku u glavnome na nji-

hovim interesima. I interesi Arapa i

naši traže medjusobni prijateljski spo-

razum. U ovoj pobtici mira i zajednič-

koga rada ne ćemo se dati smesti od za-

sjedničkog napadaja übojica na židov-

sko stanovništvo Jafe i židovske kolo-

nije. Najdublje žalimo, da je arapsko

ime okaljano djelima sile i nepravde,

varvarstvima jedne zavedene i podiv-

ljale mase. Suzdržljivo i oprezno, nikada

agresivno i uvredljivo, uvijek svijesno

cilja, stvorit će naše miroljubivo, mar-

ljivo stanovništvo sa svim sredstvima i

žrtvama nova privredna vrela, koja će

biti blagoslovom za njega kao i za čitav

Orijent. Nadamo se, da će Arapi napu-

stiti svoje stajalište i zahtjev za ukinu-

ćem Balfourove deklaracije, i sami zaže-

liti, da svoje interese dovode u sklad sa

interesima židovskoga naroda. S veli-

kim zadovoljstvom ćemo pozdraviti, kad

će Arapi u ovomu duhu da shvate svoju

zadaću, jer bi to prouzročilo veliki na-

predak u Orientu. Parola bi morala biti

ne jedan protiv već jedan po-

kraj drugoga. Svi protiv bijede zapušte-

nosti, tromosti, bolesti, neznanju, no-

madstvu za poljodjelstvo, za indu-

striju, za tehnički napredak, za trgovi-

nu, sudstvo, javnu sigurnost, reformu

prometa, znanost i umjetnost! Najbolje

i najdublje našega znanja, cijelog na-

šega bića odlučili smo posvetiti ovome

civilizacijonome djelu. Ovo je svijet

shvatio, kada je svečano akceptirao ide-

ju domaje za židovski narod u Palestini.

I neka predrasude potamnjuju momen-

tano svijetlo razuma, vrijeme, koje nosi

sa sobom »prisilu k stvaranju«, pobrinut

će se po malo za pomoć i lijek.

Isto vrijedi i za svetost Palestine,

koja se u zadnje vrijeme upotrebljava

kao argumenat protiv cijonizma. Da je
Palestina za velike religije čovječan-

stva sveta, to je činjenica, koju ni-

jesmo nikada pustili s vida. Mi shvaća-

mo pijetet, pobožnost i oduševljenje,

koje probudjuju sveta mjesta kršćanstva

u dušama vjernika; mi cijenimo pobo-

žnu privrženost islama svojim religijoz-

nim spomenicima. Mi smo se dovinuli

do visine ovoga mira i poštovanja. Ne-

oskvrnjivo pravo savjesti, sloboda reli-

gije mora da vlada u po Bogu opleme-

njenom Jeruzalimu. Jeruzalim nije sa-

mo jedan grad već i princip: mir. Ako

ikoje mjesto .onda je to Jeruzalim, koji

će jednom vezati narode i religije vezom

bratstva. Nama je svaki kamen, svako

pješčano zrno, sveto i hoćemo sva sveti-

šta ove zemlje vidjeti zaštićene i saču-

vane. Ovu smo izjavu svojevremeno

dali časnoj poglavici katoličke crkve i

on je bio susretljiv, te dao izražaja svo-

me čovjekoljubivom osjećanju.

Na očigled ovih činjenica i prilika,

ovih nastojanja na jednoj i bojazni na

drugoj strani, zabluda je, važnost dalj-

njeg političko-cijonističkog rada uma-

njiti ili je čak nijekati. Postane li jed-

nom židovski narod faktorom u svjet-

skoj politici, tad mora biti njegova po-

litika kao i u drugih naroda: ne impro-

vizacija, već postojani rad.

Naša politika može biti samo politi-

ka sporazuma i prosvjećivanja, a ova-

kav rad je dugotrajan. Kad bi u medju-

narodnim prijepornim pitanjima bolja

logika bila veća moć, kad bi argumenti

mogli nadomjestiti oružje, ko bi odnio

veće i brže pobjede nego mi? Mi mora-

mo biti svijesni toga, da raspolažemo

samo sa sredstvima sile čisto duševne

naravi. Djelovanje ovih sredstava sile

je sigurnije, ali sporije nego materi-

jalno oružje. Zato mora naša javnost da

spozna pravu mjeru za veličinu naše za-

daće, za zaprijeke i opreke i za potrebno

vrijeme za njihovo odstranjenje. Po-

mislimo samo: jedno smo se stoljeće bo-

rili u nekojim zemljama za gradjanska

prava. Decenije najnapornijih napreza-

nja trebalo je na primjer, da se engleski

Židovi puste u parlamenat. U Rusiji je

židovstvo moralo kroz generacije upo-

trijebiti svoju cijelu snagu, da ispo-

sluje neko popuštanje u stvari prava

obitavanja. Borba protiv sramotnog

»More judaico« trajala je i u zapadno

evropskim zemljama stoljeća. Nikada se

nijesu umorili naši očevi, nijesu se ža-

cali ni pred najvećim žrtvama, nikad ib

nije svladalo ono raspoloženje, koje ima

zamamljivi vid beroične odlučnosti, ah

je zapravo samo gest, koji tek klikne

»ib, ili«. Znali su, stari mudri Židovi, da

nema izbora, da nema alternative; da

moraju pod svaku cijenu živjeti i boriti

se, da im ne će njihove prijetnje kori-

stiti, da je njihova egzistencija bez-

uvjetna.

Ovu su željeznu ustrajnost, ovu jaku

svijest dužnosti, ovaj ogromni smisao za

žrtve pokazali naši očevi a zašto?

Za postizavanje jedne sitne koncesije,

za odstranjenje jedne od tisuću ograni-

čenja, za pobijanje ma kojeg bezumnog

anakronizma! A sad, kad se »adi o tome,

da stvorimo domaju za židovski narod,

unatoč tisuća zbilja postojećih zapreka,

zar da se čudimo, kad susrećemo poteS-
koće, da se epohalna Balfourova dekla-

racija, koja izazivlje tisuću duboko uko-

rijenjenih predrasuda, ne može ostva-

riti preko noći bez zapreka i poteškoća?
Naš se ideal već sada ostvaruje. S

revnošću u vršenju dužnosti i oduševlje-

njem polazi naša mladež u Erec Jisrael.

Još se nikada nije uselio u ikoju zemlju

svijeta zdraviji i vrijedniji elemenat od

naših novih pijonira u Palestinu. Još se

nikada nije više uradilo za ©življenje

jedne zemlje. Naša glavna pažnja neka

se prikloni ovom divnom pokretu, rad-

nim silama neka se pridruže uvijek nove

radne sile i neka se za njih stvore radne

mogućnosti. Tako će se iz dana u dan iz-

graditi domaja.
Mirovna konferencija stvorila je još

jedan analogon Balfourovoj deklaraciji:
zaštitu etničkih manjina. Govornik spo-

minje bezbrojne izjave cijonističkib sa-

veza i konferencija, koji postaviše za-

htjev: Palestina i narodna prava za Ži-

dove u zemljama, gdje obitavaju u ve-

likim masama. Postignuće cijonističkog
ideala u Palestini i uzdržavanje naroda

medjusobno se uvjetuje, to spada zajed-

no i nadopunjuje se. Ova se polja ali ne

smiju zamijeniti. Da se poslužimo krila-

ticom, ne ćemo Palestinu u diaspori, ni

diasporu u Palestini. Nacijonalna do-

maja židovskoga naroda je onaj oblik,

koji se podudara sa osnovnim oblikom

jedne samostalne egzistencije, to je har-

monija pojedinačnih pojava našega ži-

vota s konačnim ciljem jedne zajednice.

Za to i cijonizam nije odredjen samo za

potlačene Židove; on je šta više želja za

višim, čežnja za čistoćom, slobodnom

osobitosti. Različitost u životu diaspore
ne može da sačinjava cjelovitost, jer ne-

dostaje jedinstvo, koje mu može dati

istorijsko - geografska koncentracija.

Stvari židovske diaspore su periferijske

pojave, spontani svrhoviti uredj.iji. Pr-

vo spada posve u program cijnnistieke

organizacije, dok kod zadnjega moraju

sudjelovati cijoniste u radu za zaštitu

i uzdržanje naroda. Kraj pravnog pro-

sudjivanja ne stoji po tome zaštita dia-
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spore ni u kakvoj protimbi k palestin-
skom cijbnizmu, već pripada nm kao lo-

“gičan preduvjet u čisto proziran i nepo-

mućen odnošaj. Govornik dalje govori

općenito o principu narodnih manjina

te prelazi na odnošaj Židova u pojedi-
nim zemljama. Sa Poljskom nas vežu

stoljetne uspomene na vremena punih

promjena i nesreće. Poljski narod bio je

potisnut i zarobljen i dovinuo so sad do

slobode i samostalnosti. Ako mi pozdrav-

ljamo preporod jednoga naroda i obno-

vu jedne države, nije to nikakovo laska-

nje niti diplomatski manevar, naravna

je to posljedica naših principa. Načela

koja su nam sveta u vlastitom domu,

ostaju nam ista, ma gdje ih susretali.

Što osudjujemo, to je nikad slučajna, go-

tovo bezprirajerna hajka na Židove, ko-

joj je zadnjih godina Poljska bila pozor-

nicom. Ne ćemo da pretjerujemo. Polj-

ski pogromi se ne mogu usporediti s

ukrajinskim masakrima. Ne radi se o

~tnoju ranjenih i übijenih Židova. Svako

ma i samo na jednom čovjeku počinjeno

umorstvo, jer je Židov, jer protiv njega

postoji neosnovana predrasuda, jer sli-

jepa strast, religijska ili rasna mržnja,
nenavist ili zavist vjeruje u sve što se

protiv njega kaže, to je zločinstvo,

što do neba viče. Dešava li se to često i

u grupama, to je to barbarstvo. I kada

se ova opaka igra sa strastima dugo

tjera, onda nije lako ni jakoj vladi da

postaje gospodarom situacije. Razlika

medju mirnim i nemirnim vremenima i

leži medjutim u tom, da u mirnim vre-

me istina ne iskače sa tolikom nevje-

rojatnom jasnoćom. U mirnim vremeni- 1

ma cvetaju iluzije, ali čim je atmosfera

malo uzbudjena, pada krinka i mjesto I

prijatelja ugledamo neprijatelja. Spo-

minje. otkrića >Ti mesa * o autoru

zloglasne brošure »‘Elders of Zion«. Što

je legenda o židovskom komplotu protiv

Poljske vise nego li ovaj plagiat?

. Mirovna konferencija protegla je za-

štitu manjina na židovsko stanovništvo

novih država. Kod ove zaštite radi

se o posvemašnjoj ravnopravnosti i 6

razhOrito-ćudorodnim zahtjevima svake

etničko individualnosti na slobodu gaje-

nja svoje osebujnosti. Ovdje naravno

ova upotreba slobode mora biti primije-

njena interesima države. U priznanju

velike važnosti ovoga principa vlada je

(’ehosiovačke. države, čije gostoprimstvo-
mi- ovdje uživamo, učinila jedan korak

dalje i priznala nacijonalni karakter ži-

dovskog stanovništva. Nas osobito za-

dovoljava, (Ja u ovoj lijepoj zemlji obdr-

žavamo naš. cijonistički kongres. Vrije-
dan poglavarove zemlje,prof. Massarvk
dao je opetovano i davno izražaja svojoj
simpatiji. Ministar vanjskih posala g.

dr. Beneš bio je’naš snborioc i prijatelj

na mirovnoj konferenciji. Mnogi znako-

vi govore za to, da prosvećeni elemen-

ti Poljske počinju uvidjati čistoću na-

šeg osjećanja i pravednost naših zahtje-

va. Neka teško iskušani i napokon, osle-,

hodjeni poljskoj narod svoj smisao za

pravednost posvjedoči na Židovima.

Poljska je sada najveći centar židovskog

stanovništva u Evropi i Židovi mogu

mnogo doprinijeti ža gospodarski pro-

cvat ove zemlje. Mi spominjemo .ovom

prilikom iskrene simpatije čestitog, osle

bodjenog naroda Litavske, komu njego-

voj slobodi i samostalnosti od srca če-

stitamo. Ovaj narod je sagradio svoje

odnošaje prema židovskom narodu na

medjusobnom poštovanju i uvidjati će

sve više sa kojom revnošću će židovsko

stanovništvo Litavske pored gajenja

svojih vlastitih ideala i kulturnih inte-

resa suradjivati na izgradnji države.

Ovakav je razvoj poželjan u svakoj

zemlji, u kojoj Židovi u velikim mastim;

žive. To je jedino što nas na pitanju za-

štite Židova u diaspori zanima.

Mi. srao došli do zaključka. Nijesmo

imali namjeru da držimo izvještaj. Ci

jonistički kongresi nijesu više za to tu,

da se drži osvrt, već da se posavjetuje-

mo, što se ima u pokretu da učini. Ali

ove pouke proizlaze iz izkustva. Mi smo

ispunjeni teškom ozbiljnošću časa, ali

mi gledamo pouzdano naprijed. Ne

klonimo duhom. Mi smo već mnogo ne-

vremena izdržali i mi ćemo i ovu buru

da izdržimo, ali da budemo sigurni, mo-

ra čitav narod da radi, i pri ovome radu

ćemo ini učestvovati.

No cijoniznm znači za nas; potpun
rad. Svaki čovjek i svaki novčić. I svi

drugi neka ovdje sudjeluju. Podjimo na-

prijed, radimo i ne počivajmo. Mi smo

izdržali dvije tisućgodišnju galut, izdr-

žat ćemo holove radjanja Mesije. Ni-

šta nas ne može pomesti.

DRUGA SJEDNICA.

Sjednicu otvara Weizmann i podjeljuje

riječ prof. \Varburgu, da slavi predlogc glede

izbora predsjedništva. Na njegov predlog

izabrani su predsjednikom kon-

gresa Na hum Sokolov, potpred-

sjednicima Moizkin, serlin, Farbslein, Ka-

planski, Klumel, Lipski, Spinzak. Prisjedni-

cima Grodecky, dr. Kaleb, dr. Chajes, Finzi,

prof. Rotcnstreich, Temkin, David Jellin.

Perovodjama Dierer, Florentin, Hoss, Korn-

griin, Maslijanski, Nissenbaum.

Novo predsjedništvo zauzima mjesta.

Sokolov uzima riječ za pomen umrlim istak-

nutim cijonistima. Napose se dirljivim rije-

čima spomenuo pokojnog Wolfsohna, Cle-

nova, palih junaka židovske legije, palih pi-

jonira u sjevernoj Galileji, junaka Petah

Tikva i mučenika iz grada u Jafi. Nadalje

se sjeća književnika Mendele Moher Sforima,

Solcm Alehema. I. 1.. Pereca, Dinesona, te

pod tragičnim okolnostima umorenog Bren-

nera. Napose ističe veliki broj palih cijo-
nista na svim ratištima i konačno se spominje
i vjernog prijatelja cijonizma Engleza sir

Mark Sykesa.

Slijedi izvještaj izvjestitelja legitimaci-

jonog odbora dra. Marguliesa. Iz ovog iz-

vještaja proizlazi, da ima bez ruskih cijo-
nista 765.955 plafioca šekela, na koje ot-

pada 450 mandata. Iza odulje debate u po-

gledu nekih nepriznatih mandata započinje

generalna debata na izvještaje Egzekutive,

koji su izašli tiskom i porazdijcljeni medju

delegate.

Generalna debata.

Generalnu debatu započeo je kratkim obraz-

loženjem član Egzekutive Licht hei m. Iza

toga kritizira u oduljem govoru .1 uli u s Si
-

mon rad Egzekutive, te izvadja: Kad smo govo-

rili o kongresu, prvomu iza Baliourove deklara-

cije, držali smo, da ćemo se ovdje sastati sa sa-

svim drugim osjećajima. Nismo biti tako naivni, da

pretpostavimo, te ćemo( Baltourovom deklara-

cijom, pa ni svim političkim i ekonomskim kau-

telama, koje su predvidjene u mandatu, savladati-,

sve poteškoće. Znali smo, da stojimo na po-

četku naše zadaće. Mislili smo, da će biti lakši

prijelaz od cijonizma, koji se je borio za svoje

ideale, k cijoniztnu djela. Držali smo, da smo

složni n osnovnim linijama rada, i da ćemo svi-

jetu, koji je priznao našu istorijskn vezu s Pa-

lestinom, moći prikazati sliku ujedinjenog naroda,

kao što je to bilo na prvom kongresu. No i ovaj

je kongres opet osndjen. da bude kongres borbe.

Krilatica: život je borba, nije ovdje umjesna. Ni-

jesmo mogli biti bez borbe u vremenu, kad je

kongres živio od borbe. Danas moramo brzo

preći preko ove situacije.

Weizman je u Americi žestoko kritizirao

moj rad i tvrdio, da je ostao bez rezultata, da

nije izradjen u palestinskom uredu nikakav plan,

da je ostao moj put u Ameriku bez uspjeha. Sto

se.tiče financijalnog plana nije isti proveden

uslijed nekih vanjskih okolnosti, koje nisam mo-

gao mijenjati ni ja ni Vi. Drugi dio odnosi se na

razliku izmedju gradske i seoske kolonizacije.

Tu se slažem s Weltzmanom. Takav plan nisam

pravio. Palestinski ured htio je stvoriti samo

osnovke za kasniji kolonizatorni rad, te je obra-

dio cijeli kompleks gospodarskih pitanja. U Lon-

donu radilo se, što je bilo moguće, a sve to va-

ljalo je nadopuniti u Palestini naročito što se tiče

poljoprivredne kolonizacije. Svoje nazore o tom

razvio sam u izvještaju reorganizacijone komi-

sije. No moram priznati i svoju veliku pogrije-

šku. Poslao sam opomene u Palestinu i primio

odande izvještaje, a pošao sam tek u jesen 1920.

u mjesto u proljeće 1919. u Palestinu. Ne 61 ti-

me reći, da bi ondje proveo sve ono, Sto sam

godinu dana kasnije tražio. Poznajem svoje sla-

bosti. 1 ja sam još živio s naziranjem predratnoga

cijonizma, te sam morao nanovo učiti da nadjeni

prolaz od cijonizma riječi k cijonizmn djela. I

našao sam taj preiaz, a da nisam žrtvovao išta

od narodne misli, za koju sam se borio n prošlo-

sti. Najvažnija spoznaja, do koje sam usljed svo-

ga propusta došao, jest, da se Palestina ne može

izgraditi iz Londona.

Prelazeći k izvještaju reorganizacijone ko-

misije žali, da taj izvještaj nije predložen kon-

gresu. Brani se protiv toga, da je on protiv ži-

dovskoga školstva. Budućnost će pokazati, tko

se više brinuo za školstvo, da li oni, koji su na-

stojali stvoriti stalna vrda prihoda, ili oni, koji

su školstvo i dalje prepustili hazardne} igri, kojoj

je prepušteno školstvo uslijed zahtjeva even-

tualnog nužnog izjednačenja izmedju ekonomski!*

i neekonomskih izdataka. Govornik zatim pole-

mizira s odgovorom cijonističke komisije na iz-

vještaj reorganizacijone komisije, te se osobito

osvrće na izvode dra. Ruppina, kome priznaje

vanredno razumijevanje za ekonomska pitanja.

U kritici poljoprivredne kolonizacije htjeli smo

da oborimo sistem potpune opreme poljoprivred-

nih radnika. I Ruppin drži, da je to u glavnom

ispravno, no da je to uslijed gospodarskog polo-

žaja naseljenika neizvedivo. Pitanje kulminira n

tome, da li je radniku u Palestini moguće da ne-

što uštedi. S time stoji i pada cijela poljop.rD

vr-edna kolonizacija. Mi smo namjeravali radnike

sjediniti u kooperativc, a'i ne po uzoru prividnih

kooperativa, kao što su kvucot već u onakove

koje postoje kod gradnje cesta. Prije svega tre-

ba iz temelja reformirati administraciju. To je

sva razlika našeg' sistema. Oni su htjeli opskr-

biti naseljenika, a mi da naseljenik postaje spo-

soban za-kredit. 'Mi tražimo strogo lučenje fon-

dova s izričnom tendencijom, da snizimo izdatke

za neekonomske svrhe. Kad Ruppin traži oprem-

ili fond, misli u prvom redu na propagandistička

djelovanje te riječi, a mi da se fond posebno

upravlja, jer samo time može postati više no fik-

cija kreditnog fonda, jer je samo time dana mo-

gućnost, da se kontrolira kreditna baza, jer se

samo tako može osigurati održanje platežnih
uvjeta. Ruppin je dosad đisponirao fondovima,

za koje je imao i za koje nije imao pravo dispo-
zicije. Palestina može da se izgradi s jednim mi-

nimumom neekonomskih izdataka. Najveći dio

darova može da se Upotrijebi za kupovanje zem-

ljišta. Valja izbjegavati personalnoj uniji. Treba

uvesti stručnu upravu, na koju ne će uplivisati
katastrofe, koje uvijek nastaju u Palestini, kad

valja novac namaknuti. Egzekutiva ima da vrši

svoj upliv na ove institucije, ali mora da se kloni

svakoga uplitanja na vodjenju poslova, jer treba

da vrijede samo stvarni principi. Cijeli život Pa-

lestine nema da se koncentrira u cijonističkoj or-

ganizaciji, jer su na njemu inferesovajii i drugi

faktori: palestinska vlada, palestinsko židovstvo.
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useljenici, kad su postali gospodarski nezavisni.

Cijonlstička Egzekutiva treba da bude samo kon-

trolna vlast, jer samo takova može da ima pre-

gled nad cijelim radom. U našem odnošaju prema

vladi odlučuje prije svega činjenica, da pored po-

rezne snage zemlje i drugih prihoda zemlje za

izgradnju Palestine može da služi samo židovski

novac. Reasumiram: politika može samo onda

uspješna biti, ako bazira na realnim faktorima.

Ne ću dugo da se bavim memorandumom

Amerikanaca. Žalim da Mack nije ovdje. Njegov

je predlog u glavnom, da li se može postići veći

moralni i financijalni uspjeh, ako se obnova Pa-

lestine provadja samo po cijonističkoj organiza-

ciji, ili se daje prilike pojedinim zemaljskim orga-

nizacijama, da direktno provedu izvjesne zadaće

u Palestini naravno s privolom i pod kontrolom

Egzekutive. 0 tome se može stvarno raspravljati.

Držim, da će se sva pitanja sama od sebe rije-

šiti, ako kongres prihvati naš plan glede zaseb-

nih institucija, Time bi se prije svega i olakšao

Izbor ljudi, koje trebamo za obnovno djelo. Za

vodjenje poslova ovakovih institucija bit će mo-

žda malo podesnih cijonista, ali ne će biti teško

naći Židova oprobanih u gospodarskom životu i

zato osposobljenih, da s uspjehom ustaju protiv

opasne doktrine, koja se u nas Siri, da za Pale-

stinu vrijede drugi gospodarski zakoni, no u

ostalom svijetu. Posebne prilike upoznat će brzo

u zemlji. Cijoulste trebamo za vodstvo gospo-

darske politike pri izgradnji zemlje. A zato tre-

ba malen broj ljudi, od kojih moramo tražiti naj-

višu spremu u prosudjivanju, sistematici, energiji

i stručnom znanju.

Nakon obrazloženja svoje demisije prelazi

Keren liajesodu. Keren Hajesod je samostalna

korporacija. On je pokušaj da sjedini sve, koji

hoće saradjivati na palestinskom djelu. Naravno,
da bi se Kereu liajesodu morala predati sva

kontrola.

Brandeisov plan sazdan je na drugoj osnovi.

Prije godinu dana bio je Brandeis onaj, koji je

izradio, da je u ugovoru o mandatu Jewish Coun-

cil zamijenjen cijonističkom organizacijom i to

protiv volje dra. Weitzmanna. Tko danas još

sumnja, da je priznanje cijonističke organizacije

najpozitivnija stvar, koju smo postigli manda-

tom? Ta misao nalazi se u Brandeisovom planu:

Dovesti u Egzekutivu odlične ličnosti uz pretpo-

stavu, da su voljne preuzeti odgovornost. Protiy
toga bila je Egzekutiva, koja se pozivlje na Sir

Alfreda Monda, koji drži, da to nije dobro.

Kongres treba da se bavi pitanjem, da li je

jmt, kojim je Brandeis htio poći, valjan put. Zar

da cijonlstička organizacija ostaje ona usko ogra-

ničena korporacija, koja je dosad bila? Ona ne

će da otvori svoja vrata, da se proširi, jer pro-

širiti organizaciju znači prekinuti s fikcijom, da

je ona voditeljica svih židovskih stvari na svi-

jetu, znači ujedno i prepuštanje forme i opsega

narodno-kulturnog odgojnog rada u diaspori i

narodne politike slobodnom prosudjivanju ze-

maljskih organizacija, a da ih se ne sili na to, da

učine narodnu politiku cređom cijonizma. Borio

sam se uvijek za narodno-kulturno odgojni rad,

a nije istina, da je to potrebno za obnovu Pale-

stine. Ovo naziranje, koje dijeli i Mack, dovelo

le do preloma u času, kad smo počeli obnovnim

radom, pri kojemu je Brandeis nenadoknadiv. Dr.

VVeitzmannov uspjeh u Americi ne znači učvr-

šćenje cijonizma. Zanemarivao se odgoj masa.

Oko Branedefsa skupljaju se najbolji muževi zem-

lje. Govorim o Brandeisu, koji predstavlja u Ame-

rici intelekt, karakter i veliku moralnu snagu.

On visoko štuje riječ, i zato je ne će zlorabiti.

A mase trebaju riječ, ruski Židovi opajaju se na

riječi. Oni, koji su zastupali partiju vodja, nisu

uvijek bili naipodesnji, i tako je došlo do otudje-

nja izmedju masa i Brandelsa. To je bila situa-

cija, a njezino rješenje bila je visoka misija

VVeitzmanna, koji je trebao da posreduje izme-

dju mase i vodstva i da ih zbliži. Nije bila nje-

gova misija, da gradi most od Washingtcna do

Finska, već da ga očisti od korova klevetanja.

Bila je to velika lekcija za oba dijela, da uče, I

za Brandeisa, a dr. VVeitzmann bio je muž, da

mu je podijeli.. Vrlo me boli. da se to nije dogo-
dilo. VVeitzmann bi postigao veći financijalni re-

zultat, a prije svega: ostavio bi čvrstu organi-

zaciju u mjesto ruševina organizaci e.

Na kjoncu sam svojih razlaganja. Kongres

imat će da odluči smjernice cijonističkog rada za

budućnost Morat će da odluči, da 1 će urgani-

zacija ostati ona usko ograničena organizacija,

koja traži jedinstveni odgovor u svim pitanjima

židovskog života u svim dijelovima svijeta, ili

da li hoće da ujedini sve one, koje sjedinjuje Pa-

lestina. Moje je uvjerenje, da zemlju može izgra-

diti samo narod i to cijeli narod.

TREĆA SJEDNICA.

Petak, dne 2. septembra, prije podne.

De Liemc opširnim govorom uadovezuje

na kritiku Sitnom! te veli: Vrlo sam se teško

odlučio da govorim. Prinudjen sam na to, jer je

Egzekutiva objelodanila izjavu protiv stateraen-

tu Brandeisove grupe. Spomenut ću odmah, da

nisu objelodanjeni važni dokumenti, a napose do-

kumenat o kupnji zemljišta Emek Jisrael.

Ne znači voditi i upravljati, ako se pušta da

se prilike razviju, protiv kojih se kasnije revoi-

itira. Valja se prije toga pobrinuti, da ne nastaju

ovakove okolnosti. Nove ideje Keren Hajesoda

razorile su cijeli naš sabirni aparat. Upozorio

sam Egzekutivu prije godišnje konferencije, da

će na taj način nastati haotične prilike i da će

presahnuti novčana vrela, a da ne ćemo moći

stvoriti novih.

Govorimo sad o položaju. Prije svega

valja ovdje raspravljati dialektično stajalište u

političkom pitanju. Politički izvještaj prikazuje

nam razvoj prilika. Mi ih poznajemo i dobro je,

da je to dokumentarno ustanovljeno. Ali zato ni-

smo došli na kongres. Očekivali smo. da će

predsjednik razložiti svoje nazore o političkom

položaju. Egzekutiva zauzima samo polrtjčkU i

dialektički svoje stajalište. Vjerojatno će istom

nakon generalne debate puknuti politička bomba.

Neka VVcitzmann opširno kaže, kako vidi polo-

žaj i kako misli, da će se razviti u budućnosti
VVeitzmann imitirao je na napravom mjestu si-

lent leader. Naša je politika postala fasadnom po-

litikom. Ne možemo ništa novoga da Iznosimo,

već javljamo potvrdu o potvrdjenoj potvrdi Bal-

fourove deklaracije. Pitanje mandata bit će uvi-

jek kontraverzno. Moram istaknuti, da su naši

odnošaji prema engleskoj vladi prije bili mnogo

jači no danas. Kako danas stoji sa ostvarenjem

mandata u Palestini? U Jeruzalitnu bilo je na

pesah pogromu. Ne velim to jer sam u opoziciji.

Kad sam se vratio iz Palestine, Isto sam tako

govorio. Bilo je to za nas poniženje, kakovoga

još nismo doživili. Nijedan od naših zahtjeva nije

ispunjen. Ali zato smo slavili San Remo.

A kako stoji s pitanjem granica? O

sjevernoj se granici još uvijek bore velike sile.

Znamo, da to ne može sve ići po našoj volji. No

istočna granica, koja je ekonomski isto tako

važna, a politički još važnija, nije predmetom

prepora velikih sila. Stoga su tu opravdane naše

bojazni. VVeitzmann je ovdje mogao nešto ura-

diti, no on je morao otići u Ameriku.

.loš treba govoriti o dva problema: »ži-

dovskoj regimenti i arapskoj poli-

tici. Htio bih znati, da li je Egzekutivi ozbiljno

stalo do židovske regimente. Mogu pojmiti,

premda sam protivnik, da se traži židovska regi-

menta, i ako le prva dužnost maadatarne sile,

da se brine za sigurnost gradjana. Ako tražimo

regimentu, moramo imati povjerenja u englesko

vrhovno zapovjedništvo. Čemu onda židovskih

vojnika i časnika* Reklo se, da engleski pore-

zovnici ne će da plaćaju poreza za uzdržavanje

vojske u Palestini, pa za to treba da nosimo sami

le troškove. Držim, da |c to vr o opasno. I u

arapskom pitanju imam neke upite na Egzeku-

tivu. Jedna mala grupa Arapa, koja je nacionali-

stička, povukla ic sobom veću grupu. Oni hoće

protivno od nas. Ml hoćemo da Palestina bude

tako židovska, kao Sto je Engleska engleski, a

oni, da Palestina bude tako arapska, kao što je

Engleska engleski. Ali oni imaju tu prednost, da

Je već jedan dio Palestine arapski. Tu se slažem

s Brandeisorn u opreci prema Wcitzmannu. Mo-

ramo provesti ekonomsku politiku osvjedočenja
I stvoriti onakovih uvjeta u Palestini, iz kojih

ćemo moći razviti naša politička prava. Primar-

no mora da je ekonomska politika, a ne diplo-

matiziranje. Ne uvidjam. zašto se ne bi moga;j

naći most izmedju ova oprečna nazirania-

A sad k palestinskom pitanju. Tre-

balo bi tu prije svega govoriti o kupnji Emek Ji-

srael, koja je izvršena prije dolaska reorganiza-

cijone komisije i bez ovlaštenja. Pošto nisu pred-
loženi dotični spisi kongresu, ne mogu o tome

opširnije govoriti. Kod tog pitanja radi se o uz-

držanju naših institucija. Kad se radi o maloj

promjeni statuta, imademo velikih debata, a kad

se radi o prekoračenju ovlasti, tad nema debate,

već se glasa povjerenje.

U važnom pitanju, da li da se odlučimo za

kolonizaciju gradova, razlika je izmedju mene i

Egzekutive, da ona drži lijepe govore o osvoje-

nju Jeruzolima, a ja želim nacijonalnu zemljišnu

politiku. Iz školskog pitanja pokušalo se praviti

kulturno; zatvoriti ih ili ih dalje uzdržati, protiv

ili za kulturu. Želimo, da se osnuje školsko dru-

štvo, da i jišub preuzme dio tereta i uzmognenv*

sniziti subvencije. Program financijalne 'komisije

ove Egzekutive je negativan i destruktivan. Ne

ćemo samo snizivanje potpora školstva, već osi-

guranje stalnoga prihoda. Ako hoćemo, da raz-

vijemo jišuv, moramo mu dati ne samo prava,

već i dužnosti i zadaća.

Govornik prelazi na izvješće reorganizaci-

jone komisije, a zatim na agrarno pitanje. Nasto-

jali smo da nadjemo osnovke za naš rad i da

ustanovimo, koliko neproduktivnih elemenata ima

u svakoj grupi. Došli smo do zaključka, da su

grupe premalene. Odlučno odbija imputaciju, d*

je agenat Amerikanaca i ističe, da je vazda pro-

testirao protiv amerikanskog shvaćanja u pita-

nju nacijonalizacije. Veseli ga ipak, da se s Bran-

dcisom složio u najvažnijim točkama savremenos

rada u diaspori, o ujedinjenju svih židovskih kru-

gova u obnovnom radu i u radikalnoj reformi

rada.

Kongres želi da bude parlamenut, ali ni par-

lamenat stručnjaka ne bi mogao ni za tri godine

svladati sav materijal. Neka se kongres za to

ograniči na ono Sto može. Valja riješiti ova pi-

tanja; 1. Stvoriti legalne odnošaje u organiza-

ciji. 2. Kako će se svladati antagonizam protiv

reorganizacijonih težnja našega rada? 3. Sto mi-

sli kongres u pitanju suradnje svih Židova?

Na koncu još nešto o prilikama u Americi.

Predsjednik nije smio poći bez dozvole Akcijo-

nvg odbora u Ameriku. Ima doduše kontroverza,

s Amerikom u shvaćanju cijonizma. Ali takovih

kontroverza bilo je uvijek i za to ne držim, da io

bilo podesno cijepati naše sile u času, kad tre-

bamo privući sve ljude. Žalim što VVeitzmaunu

nije uspjelo, da stvori most izmedju VVashingto-

na i Pinska. Nitko nema prava reći, da tu nema

mosta. Uvijek imade jedan most izmedju svih

Židova, a to je Er«c Jisrael.

Maier Berlin (Mizrahi) govori hebrej-

ski, te iznosi razne pritužbe tradicionalnih Ži-

dova. Želi proširenje radnog kruga cijonista i na-

glašuie, da nema nešta srednjega izmedju židov-

skog kongresa i cionističkog, da postoji samo

jedan židovski kongres, a to je cionistički. Govori

se neprestano o Americi, kao da cijeli cionizam

bazira na Brandeisu. Poznavaoci prilika znadu,

da se znatno precijenjuje upliv Brandeisa. Žali,

da mora o vjerskim osjećajima govoriti s poli-

tičkoga gledišta. Odgoj je za tradicionalno ži-

dosvko političko pitanje, pitanje uzdržavanja ži-

dovstva. Trebamo djela, obnovnog rada, hoćemo

da izgradimo Jeruzalim ali ne Rim.

Dr. Osias Thon (Krakau) govori hebrejski

te ističe, da moramo o svim pitanjima jasno go-

voriti, bez ikakove diplomacije. Mi smo danas

moć i moramo kao takova stupiti pred svijet, jer

svijet samo gleda na brojčane odnošaje. Bai-

fourova deklaracija nas ne zadovoljava. Njezin

je prvi dio u protuslovlju s drugim. Ml tražim«

Palestinu, a ne jedan dio Palestine. Mandat se

uvijek odgadja. Moramo tražiti, da se nešto kon-

kretnoga stvori. Kongres mora tražiti rektifika-

ciju mandata. U pitanju amerikanskog konflikta

stoji na strani vodstva. Svi hoćemo slogu, ali ne

na štetu ideje. Zatim kritikuje rad vrhovnog ko-

mesara,. koji je zatvorio vrata zem je

ČETVRTA SJEDNICA.

Petak, dne 2. septembra.

Predsjedatelj Sokolov javlja, da se pred-
ložilo odaslanje brzojavnih pozdrava predsed-
niku Masaryku, ministru predscdniku

C s c r n y u i ministru spoljašnih djela dru. Be-

n e i u, te dru. N or d a u u, koji ,e potonji bolešću

zapriječen da prisustvuje kongresu, te kongre*.
izrazuje želje za skorim ozdravljenjem i skor )g

vidjenja na cijonističkom kongresu. Predloži su

primljeni per acclamationem.

David Ye 1 lin u ime palestinskog Vaad

Leumija pozdravlja kongres.
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Dr. Martin '3 > b c r: Počeo ic da kuca težak

čas spoznaje, samospoznaje Stoga ne valja više

kritikovati osobe, stanja, institucije i akcije.

Treba da se podvrgne kritici najdublja bitnost

cijonizina. savremenog cijonizma u njegovom

.odnosu prema ideji. 1 ako to nazivljem najhit-

nijim, znadem da sam jedno s duhom muža, koji

je stvorio ovaj kongres i do čijih sam nogu sje-

dio, i onda, kad sam se protiv njega borio.

Na početku bila je ideja. To znači, da je s

početka bila nositeljicom našega htijenja i rada,

ali to ne znači, da je jasno i zrelo već u nam*

počivala. Pod tom idejom mišljen je veliki reil-

gijozni pojam preporoda, ono, što svaka religija

osjeća kao najdublju vezu čovjeka s apsolutnim

i što je židovska religija utvrdila pod pojmom

tešuba. Jezgra ž'dovskog naroda hoće da se ob-

novi tako, kako se pojedini čovjek usred života

može da obnovi. A to može židovski narod samo

u Erec Jisraelu. Iz ove ideje novog bivanja na

toj tačci narodne povijest: proizlaze zadaci cio-

nističkog pokreta. Ali ne samo zadaci, već 1

njihovo vrstanje i njihovo redanje.

Prvi hitni zadatak jest. da se narod odgoji

k spremi za preporod, k pravoj tešubi, k pravom

povratku s puta. 1 zaista nespremnost, spada

upravo k stanjima, iz kojih hoće da bude oslo-

hodjen. Na svom ie trnovitom putu narod postao

umornim i jedva se nsudjuje da pothvati ovaj

povratak, žaca se da zaroni u plamenu bujicu

obnove. Ogroman je zadatak, a ipak najhitniji za-

datak, koji je mišljen riječima »Tehijat halevavot«

koji je izrekao onaj, čije se ime mora na ovom

kongresu da spomene s počitanjem, ime onoga,

kojega naš pjesnik nazivlje učiteljem. Ahad

Haam.

Drugi je zadatak pripravljanje zemlje, pri-

pravljanje pijonirstvom rada. Oalut i Erec )i-

-srael nijesu dva teritorijalno odijeljena pojma,

već dva životna oblika, oblika parasitarnoga i

stvaralačkoga života, Erec lisrael znači za nas

prije svega povratak iz parasitarnoga života, u

kojemu mi izrabljujemo vrednote, koje su drugi

narodi stvorili, potpunom narodnom životu, ve-

zanosti sa sopstvenm zemljom. Osvojcnje Ere«

iisraela sopstvenim radom, to je drugi zadatak.

U Erec .iisraeiu ne smije da bude galuta.

A treći zadatak, to je odstranjenje spoljašnjih

zapreka, koje ne leže ni u narodu ni u zemlji,

nego u stvarima, koje su od naroda i zemlje ne-

ovisne: to je politika u užem smislu ili, recimo

to jasnije, diplomacija. Jasnije stoga, jer prvi za

daći uključuju takodjer politiku
,

prvi kulturnu,

a drugi gospodarsku politiku. Tu razumijem po-

litiku, koja ima, da olakša i nadopuni drugi, re-

alni rad. .

Diplomacija ne može da stvori geulu, ona

nc može da oslobodi. Ona može samo, da olakša

geulu zbiljskoga rada na narodu i zemlji. Već

sam rekao, da ima jedno naravno vrstanjc ovih

zadataka. Odlučan je zadatak počimanje, a ne

zahtijevanje i postizavanje. Diplomacija može po

pravu da bude drugim zadacima samo koordino-

vana a ne nadređena. Treba najprije djela

zbilju stvoriti, onda prava zahtjevati i postiza-

vati. To treba naročito naglasiti. Samo se ona

prava mogu izvojštiti, kojima odgovara zbilja,

što smo je mi stvorili. Ali jedno može se da ka-

že za diplomaciju: ona stoji jedan korak pred

drugim zadacima. Ona ima da omogući životne

uvjete rada, minimum, koji je potreban, da s«

možemo slobodno, nesmetano laćati rada za

naš cilj.

A što je iz ove ideje i ovoga zadatka nastalo?

Sto je prije svega nastalo iz shvatanja ove ideje?

Šačica mladih ljudi, u kojima je ideja, koja nas

je od početka prožimala postala zbiljom duše i

života pravila je ozbiljan početak. Ali cijelom

velikom opsegu pokreta izbljedjela je životna

ozbiljnost ideje. Obuzela nas je frazeologija, a

ona mora da se probije i pročisti bujicom pravili

riječi. A ove nam manjkaju. Naš je pokret po-

stao pogonom, a najjasnije je vidljivo, što mislim

na bezidejnosti naših unutarnjih borbi. Moramo

da postanemo čisti prije nego li stupimo pred

narod i da mu kažemo: »Cisti se, o narode!«

Sto je nastalo iz naravnog vrsfanja našega

zadatka? fioveve Cijon, koji nikako nijesu bili

nepolitičke glave, sasvim su dobro znali, da po-

najprije treba stvoriti zbilju, a onda izvojštavati

prava. Što nijesu znali bilo je samo to, da treba

politički i diplomatski izvojštiti uvjete rada.

HerzJ, koji je mislio na proklamatornu politiku,

na proglašenjem naše ideje svijetu zapravo

tek uvodnu politiku, Herzl imao je pravo, da je

ova proklamatorna politika morala od početka

da prati naše akcije, ali on nije imao pravo, kad

je mislio, da ove akcije imadu politiku samo po-

dupirati. Protivno je istina. 1 to je točka, kojoj

je bila namijenjena naša borba, borba mladosti

Hajima VVeizmanna i moja i mojih prijatelja, borba

protiv tlerzla. I td je točka kojoj je bila nami-

jenjena i borba istih ljudi protiv VVoJfsohna.

Kako je sada? Diplomacija je gospodarica, realni

rad postao je služavkom, umjesto da su rav-

nopravni drugovi. Posljedica toga je nesavez-

nost našega rada, njen neorganički mehanički,

improvizirani karakter. Promjena je potrebna.

Treba da se okupe najbolje sile k realnom radu i

k bitnosti našega rada. A za to svakako je po-

trebna preobrazba sviju nas. Ali potrebno je

još i nešto drugo i tu moram da obratim riječ na

Hajima \Veizmanna samoga:

Ti si nama nenadomjestiv, ali mi Te molimo,

misli i na to, da nam Tvoju nenadomjestivjost

ne učiniš iz nekog ponosa u jedno poniženje.

Postavi muževe, koje Ti dajemo kao surad-

nike, koje Ti dajemo za realni rad cijonizma,

postavi ih uz sebe. Uzvisujući njihovu službu,

uzvisuješ i svoju pred očima naroda i pred oči-

ma historije.

So je medjutim postalo iz shvaćanja i ostva-

renja pojedinih zadaća? Odgoj naroda pravili

su se pojedini pokušaji pravoga uzgoja. Cesto

se pita, kako se predobija narod? Obećava se

veliko i traži se veliko. Ako obećajemo cijeli

život i tražimo cijeloga čovjeka. A to se može

samo onda, tu riječ upravljam na pojedinca, ako

se zalaže cijeli čovjek. Zajednica, koja od svojih

članova traži novaca dobit će milodare, dok za-

jednica, koja traži cijeloga čovjeka dobit će i

njegov novac. 1

Kako stoji s ostvarenjem realnoga rada u Pa-

lestini? Zašto je zatajila naša; snaga u odlučnom

času, Jer nismo imali čvrstu koncepciju realnog

rada, a slijedom toga hi kontinuiteta ostva-

rivanja. Naša je kolonizacija sasvim jedinstvena,

razilična od kapitalističke l i imperijalističke. Ne

ćemo da isključimo privatnu inicijativu, valja tek

zajednicu proklamirati na«većom vlašću i podre-

diti joj pojedinca. Ima još jedne privatne inici-

jative u Palestini to je inicijativa rada. U Pa-

lestini stvoren je radni centar i ne bi smjeli pro-

pustiti dana, a da ne počasti pijonirc, koji taj

centar stvaraju, svojim životom i smrću.

Govornik zatim razlaže principe naše politike,

te konačno predlaže ovu izjavu:

U ovom času, u kojem sti se po prvi put iza

osamgodišnjeg rastanka zastupnici samosvijesnog

židovskog naroda sastali, neka bude iznova

pred narodima zapada i istoka izjavljeno, da )e

čvrsta jezgra židovskog naroda odlučna da se po-

vrati u svoju staru domaju i da u njoj izgradi

novi na nezavisnom radu osnovani život, koji da

' raste i ustraje kao organički elemenat novog

čovječanstva. Nijedna zemaljska vlast nije u sta-

nju, da uzdrma ovu odluku, koju su pokoljenja

naših pijonira svojim životom i umiranjem pot-

krijepili. Svako nasilje, koje se radi nje na nama

počinja, stavlja na ispravu naše narodne volje

krviti pečat. Ali ova narodna volja nije uperena

protiv jedne druge narodnosti. Židovski narod,

nazad dva tisuljcća potlačena manjina u svim

zemljama odvraća se sada, kad opet kao suh-

jekat svoje sudbine stupa u svjetsku povijest,

gnjušanjem od metoda nacionalizma gospodo-

vanja, čijom ic žrtvom taku dugo bio. Ne vra-

ćamo se da istisnemo drugi koji narod, ili da s

njime zavadlamo u zemlji, s kojom nas vežu

neprolazne istorijske i duševne veze i čija ;e

danas tako rijetko napučena površina ponajpačc

kraj intenzivnog i racijonalnog obradjivanjn

pruža dovoljno prostora za nas i ona plemena,

koja ie sada nastavaju. Naš povratak u Erec Ji-

srael, koji mora da se izvrši progresivnim use-

Ijivanjem, ne će da dira u ičije tudje pravo. U

pravednom savezu sa arapskim narodom hoće

mo da zajednički dom učinimo gospodarski i

kulturno cvatućom zajednicom, čija izgradnja

osigurava svakom njenom nacijonalnom članu

nesmetani autonomni razvitak. Naše kolonizova-

nje, koje je namijenjeno isključivo spasu i obnovi

našega naroda, nema za cilj kapitalističku eks-

ploataciju jednog područja i nc služi bilo kako-

vim imperijalističkim svrhama. Njen smisao je

stvaralački rad slobodnih ljudi na zajedničkoj

zemlji. U ovom socijalnom značaju našeg narod-

nog ideala leži snažno jamstvo za našu čvrstu

nadu, da će se izmedju nas i radnog arapskog na-

roda ispoljiti duboka trajna solidarnost zbiljskih

interesa, koja mora da svlada sve iz časovitih

smutnja nastale protimbe. Iz svijesti ove vez*,

nosti razvit će se u pripadnika obiju naroda me-

djusobno raspoloženje štovanja i dobrohotnosti,

koje čc izbijati u javnom i osobnom životu. Ja-

mačno izvršit će se tek onda susreta! ovih dviju

naroda u istorijskoj veličini.

Ooldberg (Amerika) ističe, da cijonizam

u Americi ne počinje s Brandeisom. Pred 20 go-

dina, kad je došao u Ameriku, našao je ondje

već cijonizam. S veseljem postavili smo se u po-

zadinu i nosili na našim ramenima Brandeisa.

dok smo mislili, da to-koristi cijonizmu. Kad smo

vidjeli, da tome nije tako, da on škodi cijonizmu,

oduzeli smo mu vodstvo. Kad smo stavljeni pred

izborom Brandeis ili cijonizam; birali smo na-

ravno cijonizam. Da je Brandeis ostao obični

vojnik, kao što on, to tvrdi, bio bi danas ovdje.

Simon i dc Liemc ne spadaju Brandeisu. Iznosi

zatim razloge, koji su doveli do preloma te veli:

svi grijesi Weitzmanna ukidaju se činjenicom, da.

je opet učvrstio most izmedju Erec .lisraela i

Amerike, a ne most izmedju Washingtona i Fin-

ska, jer je taj već postojao.

Govornik zatim na temelju data usporedim*

rad staroga i novoga vodstva, te ponosom ističe,

da je grad Ne\vyork imenovao 96 začasnih gra-

djana, a medju njima kao prvog Židova Weitz-

manna.

Mi uijesnio protiv reforma, ne tražimu

stručno ispitivanje. Kraj toga ne smiju biti opa-

snost po jedinstvo organizacije. Keren Hajesod

u Americi radi, pa ako će se dobro voditi, uči-

niti ćemo za pet godina Palestinu doista našom

zemljom.

Nadrabin dr. Clia i e s (Beč) osvrće se na

napadaje Simona i de Lieme na vodstvo glede

puta u Ameriku, a zatim na prigovore glede

proširenja organizacije, te veli, da se i danas

prema statutu cijonisfičke organizacije ne traži

drugo no priznanje bazelskoga programa i pla-

ćanje šekela. Zemaljski savezi u pojedinim zem-

ljama rade nacionalno. Necijonisti nisu nikad tra-

žili, da budu primljeni u organizaciju, ali su iz-

javili, da su pripravni da rade za Palestinu.

Govornik nije svojim putem u Ameriku htio

rata, već slogu učvrstiti. Vidio je. da vodje ne-

maju povjerenje mase i tražio, da se predoblju

mase. Američka opozicija već ie davno tražila

energični istup \Veitzrnanna, no NVeitzmann po-

kazao je veliku strpljivost, samo da očuva slogu.

PETA SJEDNICA.

Nedjelja, dne 4. septembra, prije podne.

Pod .predsjedanjem M o t z k i na nastavi;®

se generalna debata.

Jean Fischer (Belgija): U posljednjim je

godinama cijonizam napredovao i nazadovao.

Treba različnih reforma, da se uklone uzroci ne-

zadovoljstva. Reorganizacija treba da se pro-

vede na temelju novoga stanja iza San Reraa i

na spoznaji neuspjeha dosadašnjega gospodare-

nja. Treba da stvorimo nadzor nad svime, što se

zbiva u cijonizmu i u Palestini. Akcijoni Komitej

treba zaista da odlučuje o udesu cijonizma. Ako

se izradi budžet, treba da se po njemu ravnamo.

Ne smijemo da činimo neizmjerne troškove. Atc »

ne postavimo nasip protiv njih, poplavit će nas.

To isto vrijedi i za upotrebu novca u Palestini.

Osim toga ne smiju od sada činovnici da budu

članovi A. K. ni delegati na kongresu. Medin

našim je činovništvom doduše mnogo izvrsnih

ljudi vrijednih radnika, koji ne žive samo od ci-

jonizma, nego i za cijonizam. A ipak ne smiju

da odlučuju organi ili činovništvo naših institu-

cija o politici tih isntituc-ja. To pravo ima samo

kongres. Osim toga tražim, da se što više in-

stitucija prenese u Palestinu. Kod namještenja či-

novnika ima da odluči samo stručna sprtma. Mi-

slim, da bi svaki zemaljski savez morao nasto-

jati, da stvori jedno ili više poduzeća u Pale-

stini. Hoću još da kažem svoje mišljenje o poli-

tičkome cijonizmu. Ovdje se zamijeniuje poli-

tički cijonizam s cijonističkom politikom. Od da-

nas ću vazda govoriti o medjunarodnopravnome

cijonizmu. Imade ovdje gospode, koja su radila

kod stvaranja bazelskoga programa, te se sje-
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čaju, da se onda raspravljalo o javno-prvnome i

o medjunarodno-pravnonie cijonizmu. Sada je ja-

sno, da mi hoćemo medjunarodno-pravni cijoni-

zam. S ovoga gledišta morao je kongres da bude

u Jeruzalimu. Mislim da je izvještaj Egzekutive

mnogo prešutio. 'lamo negdje stoji: činilo se, da

će konačni uspjeh rata zapasti Englesku. Tada

je započeo dr. VVeitzmann pregovore s v

znamenitim državnicima i privatnicima En-

gleske. Iza toga se-spominje, da su cijonisti Sy-

Kes Piccotovv ugovor upoznali tek kasnije, kad

je Sykes postao prijatelj cijonizrna. To znači, da

do onda nije bilo pregovora s engleskom vla-

dom. (Dr. VVeitzmann: Tako je!)

Dr. VVeitzmann io prije rata mislio, da treba

prestati svakim diplomatskim radom i tako je

engleska vlada zaboravila na cijonizam. Aložda

osjeća dr. VVeitzmann ovaj prigovor nepravednim,

a ipak ga činjenice opravdavaju. Nitko ne će dra.

VVeitzmanna učiniti odgovornim za sva pogor-

šanja. No slaba je politika dovela do nepovoljne

interpretacije Dalfourove deklaracije. U nacrtu

mandata obećava nam se židovska narodna do-

maja, a ne židovska Palestina. Kad smo u si-

ječnju 1920. zatražili, ne postigne li dr. VVeitz-

mann neki minimum, da preda odluku autorita-

tivnoj cijonističkoj konferenciji, primio je on carle

blanehe i zato je njegova odgovornost sad veća.

Nijcsu praktični cijonisti izvojštili deklaraciju,

oni su je samo primili zaslugom medjunarodno-

pravnih cijonista. Židovsko sc pitanje tnpže je-

dino onda riješiti, ako se unapred kaže, da ne

ćemo kolonizacijoni pokušaj u Palestini, nego ži-

dovsku Palestinu. Naš je položaj nnormalan, za

to može da bude njegovo riješenje jedino anor-

malno. Državnici su ovo spoznali, kad su nam

dali deklaraciju. 1 Arapi treba da priznaju naše

zahtjeve, jer su to zahtjevi milijuna Židova na-

suprot arapskoj manjini. Imadem još jedno pita-

nje na kongres. Što misli kongres o mandatu?.

Nama su oduzeli pravo da saodlučujemo o udesu

židovskoga naroda. 1 ako sam ovdje sara, ipak

govorim u ime mnogih, koji nijesu mogli doći.

jer ih se protjeralo. Ovdje se zaboravlja, što nas

je vezalo:»židovska bol. Zaboravljaju, da smo

supatnici. Mi često govorimo o vezi, a ona se već

trga. Treba da opet stvorimo jedinstvo i slogu

n pokretu. Svršavam s tri riječi: promjena si-

stema ili
. . .

Deri K a t z n e I s o n (Ah Jut haavoda); Hočn

da precizirani stajalište Ccirc Cijena i Poale Ci-

jona i današnje stanje, Naš nacijonalni pokret

imade velikih zadaća ,Više se cijene politička pi-

tanja od životnih pitanja jišuva i kolonizacije.

Organizacija nije pomagala rad jišuva. Činila je

reklamu za High Commissionera, a on nam je

dao administraciju, koja jc uzrokovali pogrome.

Što Samuel čini, nije pravednost nego ulagiva-

nje i ponizavanje. I poslije strašnih pogroma nije

vlada učinila ništa, da nas obrani. Obijediše čak

židovske boljševike, da su oni uzrok pogroma.

Mjesto da je vlada, koju zovu židovskom, osje-

ćala s nama, zadala nam je najteži udarac, za-

branu useljenja. Kongres mora svečano progla-

siti. da nitko nema pravo zatvarati Palestinu ži-

dovskim useljenicima. Samuclova je vlada

htjela, da našom krvlju steče simpatije Arapa.

Cenzura bijaše prema Arapima blaga, a u nas je

gušila svaku slobodnu riječ. Palestinski su su-

dovi prema nama vrlo nepravedni. Dok svako

dijete u Jafi znade Brennerovoga übojicu, nije
sud kroz četiri mjeseca mogao da nadje tragove.
Što da se dogodi u ovakovome stanju? Mjesto
da se probudi narod, počelo se udarati u prsa i

propovijedati. A mi židovski radnici kažemo svi-

rna Vama propovjednicima: Dcdjite u Erec Ji-

srael i pokažite što Vi možete! Stvorite bolje
ljudske veze s Arapima, nego smo ih mi stvorili.

Misle da je opasno geslo o žido%’skoj većini u

zemlji. No odreći se većine znači odreći se na-

šega ideala. Ne velim, da nema arapskoga naci-

jonainoga pokreta, no najnoviji dogadjaji pokre-
nuše antisemite, a ne arapski pokret. Nebojte se

kupljenih Tuđi. Naša cijonistička politika imade

samo dva čina u Pa estini: useljenje halucim i

kupnju zemljišta u Erec Jisraelu, A i to je uči-

njeno protiv volje vodja. I pored ukaza iz Lon-

dona dolazili su sa svih strana i po svim pute-

vima halucim u Palestinu, A i protiv kupnje zem-

ljišta bijaše velik dio vodja. Rekoše, da je zem-

ljište preskupo, a ja pitam, koje je zemljište n

Palestini jeftinije, istina ie, mi smo rasipali mno-

go novaca u Palestini, ali mi smo rasuli još mno-

go više, rasuli smo ljude. Sa svih strana i uz

najteže neprilike htjedoše halucim u Palestinu,

cijonistička im uprava nije davala pomoći. Ja

vam kažem: Moramo da što prije povećamo use-

Ijivanje i da ojačamo našu zaštitu.

Dr. May e r Ebn e r (Černovica). Uvodno

ističem, da se kongres nije mogao pod sadaš-

njim prilikama držati u Jeruzalimu. Bavi se za-

tim arapskim pitanjem i prilikama u Americi te

naglašuje. da ova borba u Americi nije dvoboj

izmedju Weltzmanna i Brandeisa, nego je to pi-

tanje nacijonalnog ili antinacijonainog cijonizma.

Treba ipak naći vezu s grupom Brandeisa za za-

jednički rad. Sa strane bloka stavit će se pred-

log za apsolutori), pa bi već sad rekao nekoliko

riječi. Kritizira se rad vodstva i opravdano ga se

kritizira. Ali i vodstvo ima pravo, da nas kriti-

zira, jer nismo učinili svoju dužnost. Kraj svih

raznih grupacija ujedinjuje nas ipak velika ideja

i to' jedinstvo stvorit će židovsku Palestinu.

1. ou i s Lip sk i (Amerika). Nadao se, da

će se kongres baviti sa izgradnjom organizacije

i problemima obnove Palestine. Na kongresu se

suviše govori o stvarima, koje se tiču američkih

cijonlsta. Govornik zatim razlaže opreke izmedju

prijašnjeg vodstva i velikih židovskih masa te

tvrdi, da je Brandeisova grupa htjela zanijekati

svjetsku ccionističku organizaciju. Ne poznajemo

nikakove razlike medju Židovima i za to želim*

zajednički općeniti fond. Došli smo na kongres u

nadi, da će-se ovdje stvorifi program, koji odgo-

vara potrebi, koji će osigurati uspjeh našem radu

i ispunjati naše organizacije povjerenjem i ufa-

njem.

Dr. Leon Reich (Istočna Galicija). Za-

stupnici židovskog naroda puni su nezadovolj.

stva i kritike. Svi mi imademo mnogo da prigo-

vorimo upravi, jer se mnogo propustilo. Cijonisti

drugoga mišljenja ne smiju se odmah objediti ra-

di izdajstva. NVeitzmannu moramo doviknuti ri-

ječi, koje je on Wolisohnu doviknuo; Nemate

pravo da postupate s drugim cijonistima, jer

hoće nešto drugo, kao s revalucijonarcima. Mi

hoćemo isto što i vi.« Neka nas Amerikanci

osvjedoče o ispravnosti njihova shvaćanja, pa

ćemo im praviti koncesija. Svršava riječima-.

Dajte židovskim masama palestinski čin, pokretu
cijonističku harmoniju i mi ćemo učiniti sve, što

je nužno, a vodstvu, ko.t ćemo izabrati, dati će-

mo sve što od nas traži.

ŠESTA SJEDNICA.

Nedjelja, dne 4. septembra, na večer.

S. Federbusch (Mizrahi) govori hebrej-
ski: Ako govorimo ovdje o židovskoj politici, va-

lja nam znati, da ne moramo uvijek računati

nežidovskim faktorima. Imađemo i nutarnju po-

litiku, a uspjeh naše nutarnje politike olakšat Oe

spoljašnju. Valja privući radu i ortodokse, koje

će biti kao stvaralačke snage od važnosti pri

ostvarivanju cijonističkog idejala. Najveća bi

opasnost bila, da se ograničimo na uzak krug.

Govornik zatim iznosi pritužbe mizrahista protiv

vodstva i radničkih organizacija u Palestini te

r.aglašuje, da mizrahistički radnici u soci-

jalnim pitanjima idu sa drugim radnicima, u kul-

turnim traže uščuvanje židovske tradicije.

Kalplanski (Poale Cijon): Egzekutivi

predbacuje se pravom, da nije riješila pitanje

granica u interesu židovske kolonizacije, I man-

dat sigurno ne zadovoljava veliku židovsku i

cijonističku javnost. On nam glede slobode use-

Ijivanja ne daje mnogo više slobode no što smo

je prije imali.

Kriza ima mnogo dubljih uzroka. Bilo je po-

griješno da se narodu nisu prikazale sve poteš-

koće. Moram engleskoj javnosti dokazati, da

iza nas stoji realna sila. Englezi su realni politi-

čari i računaju samo s realnim faktorima. Po-

griješka je vodstva što se nije brinulo za poli-
tički odgoj masa. Zato moramo da organizujemo

židovske sile u galutu. Moramo pomoći organi-

zovati svežidovski kongres.

Kada govorimo o položaju u zemlji, mora-

mo govoriti o našim odnošajima k našim susje-

dima. Ovi odnošaji treba da se temelje na slozi i

samoupravi. S arapskim efendijama ne ćemo se

moći složiti. Sto misli o tome vodstvo? Nismo

opazili, da se je vodstvo mnogo brinulo za jišuv.

Hiljadu mladih ljudi došlo je u Palestinu. A što

je za njih uradjeno? Zašto se ne realiziraju pla-

novi Bmek Jesrceia? Egzokutiva uvela je kon-

trolu političke pripadnosti useljenika, a to je naj-

gore, što je mogla učiniti. Egzekutiva nije pro-

svjedovala protiv izgona Židova iz Palestine,

dok je to Vaad leumi učinio.

W. Jabotinskv: Sve je to diletantizam,

a diletant je onaj, koji čita dobre knjige, ali ili

ne čita do kraja. Pisalo se protiv židovskoga

školstva u Palestini. Previše je skupo, a plaća

ga uopće inozemstvo. I to znači ne pročitati

knjigu do kraja. Ta zar može 70.000 ljudi uzdr-

žavati školstvo, u kojemu su dvije gimnazije, dva

učiteljska seminara itd. Diletanti kažu; čemu nam

sve te škole. Zaboravlja se, da tražimo prava ma-

njine, koja stoje novaca. Svoje zahtjeve ne ćemo

opravdati brojevima nego lime, što nosimo kul-

turu. Gimnazije nijesu luksus nego politička po-

treba, a treba nam i dječjih vrtova radi jevrei-

skoga jezika. Diletantizam je i krajnja borba za

privatnu inicijativu. Dodje li mali kapitalista ona-

mo, nema životnih uspjeha: nema kuća za radni-

ke, a nova klima traži izvanrednih zdravstvenih

mjera. Prvo doba radu mora da bude malo

umjetno. Kazalo se, da se ne smije Palestinom

vladati iz Londona. Pa ipak treba za zdrav

ekonomski rad novih ljudi. Ima ovdje dva siste-

ma. Po prvome se traži ljude, koji će pod ne-

kim uvjetima paralelno s nama raditi za Pale-

stinu. Drugi je sistem pozvati dobre trgovce, da

kod nas preuzmu vodstvo. Prvi je sistem, koji ie

proveden kod Keren Hajesoda oprezniji, jer je

poznavanje ljudskoga materijala isto toliko zna-

tno, kao i trgovačka rutina. Zato kažemo židov-

skome svijetu: ne ćemo da vama vladamo. Ako

dadete polovicu novca, imat ćete polovicu vlasti.

Mi hoćemo da imademo samo pravo veta.

Dalje govori o uvjetima njegovoga zbližeuja

s VVeitzmaimom, pa prelazi na političko pitanje.

Političko je stanje rdjavo. Kažu, da smo mi ma-

njina u Palestini, a da nas većina ne ćc. A zar

se se koloniziralo Ameriku i Australiju s privo-

lom prastanovnika? Jasno je, da se može stvo-

riti radom takvih rezultata, koji ćc umiriti ve-

ćinu. Ali najprije treba mira, ,da se to izvrši.

Za prvo vrijeme kolonizacije trebamo obrauu.

Engleskomu je vojniku borba izmedju Židova i

Arapa samo boj stranaca. Treba da imadcrn i

svoju obranu. Da završim. Budimo složni! Ima-

de rada za sve. Kao što imade razlika u mišlje-

nju, imademo i zajedničkih gledišta. Radimo za-

jedno i svi drugi neka dodju k nama, ako pri-

hvate program kongresa i imađu povjerenja ve-

ćine.

Leon M o t z k i n; Prošlogodišnja je konfe-

rencija stvorila stanje, koje je bilo gore od sta-

nja cijonističke organizacije prije nje. Prije toga

bili smo radi rata u pogibli, da izgubimo orga-

nizaciju. Londonska je konferencija bila još opa-

snija, jer je na njoj 90% izgubio svaki smisao za

organizaciju. Londonska ie konferencija oslabila

pokret. Radi nekoliko velikih ljudi, koje smo mi-

slili predobiti, učinili smo velike koncesije. Ovi

su veliki ljudi najprije radili u nacionalnomesmi-

slu, poslije izgubiše narodnu dušu. A bez nacio-

nalne osnove nema cijonizma.

Mi želimo s njima da zajednički radimo, ali

se ne dademo od njih voditi.

Dr. Šmarjahu Levin: Kako može da ple-

num raspravlja o ekonomskim pitanjima? Koliko

ja znam, još nijedna vlada nije kod gradnje ka-

nala pitala parlamenat, kako će da izgradi ka-

nal. O tome odlučuju samo stručnjaci. Ješajahu

veli; Hiđiu lahem min haadami Ovo nije borba

ličnosti, nego boj principa. Glavno je pitanje:

Kako ćemo i s kime izgraditi Erec Jisrael, Za

izgradnju nijesu dovoljni samo novac i stručnjaci.

To je neizvršivo bez ljubavi za živo židovstvo.

Pred 30 je godina rekao poznati historik Simeon

Dubnov, da će duševno težište židovstva biti na

istoku, a brojčano na zapadu t. j. u Americi. U

Americi imade sada 3>» milijuna Židova, t. j.

25% cijeloga židovstva. Amerikanski se Židovi

razviše u dva negativna smjera. Prvo je reli-

giozna reforma, koja je radi antisemitskoga ka-

raktera zajedno antinacionalna Drugo je socija-

listička struja med u radnicima. Ondje propo-

vijeda svećenik uništenje židovstva, ovdje rad-

nik. Teško je zato probuditi američko židovstvo.

A ipak se to dogodilo. Osvijest Ie su se mase. 1

one će dati sredstva. Drugo: govori se o stva-

ranju židovske legije. Ja velim da je došlo u

Palestinu 40.000 halucim, ne b. bilo pogroma *

Jafi. Dok se vodila izlišna b rb Izmedju New-

Vorka i Londona, prošlo ;e vrijeme. I kad bi
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sada mogli dovesti ovih 40.000 hatucim u Pale-

stinu, stajalo bi nas trostruko. Sad Vam kažem:

Osviještene mase Amerike su zahvalne, što smo

ih oslobodili njihovih vodja. Narod se probudio.

Ovdje sjede najbolji zastupnici američkoga ži-

dovstva. Treba da uklonimo ograde izmedju nas

i Amerike.

U drugome dijelu svoga govora govori o

vodstvu i o njegovome radu. Ako izaberete opet

vodstvo, dajte mu snage za rad. Ta oni Vam

mogu samo ono da pokažu, što Vi izvršite. Još

jednom: izgradnja Palestine nije novčano pita-

nje. Ne igrajte se s galutskim nacijonalizmom!

Veliko je polje rada. Treba činiti propagandu. Te-

melj je i sada duh židovstva." Bialik je rekao:

Bez židovskoga duha ostaje svaki rad bez ko-

rijena. I najlakši će vjetar srušiti sve rezultate.

Kolikogod trebamo visoku valutu zapada, toliko

trebamo moralnu snagu istoka. Ne smijemo za-

boraviti, da u cijonizmu ima i- duševna struja.

Ne rušite školstva u Palestini. Ako stoji mnogo

novaca, to je odlučan faktor jevrejske renesan-

se. Treba da već jednom vidimo, tko je s nama.

a tko je izvan našega tabora. Ja bih želio da do

druge roš-hašane dodju 100.000 haiucim u Erec

Jisrael.

SEDMA SJEDNICA.

Ponedjeljak, 5. septembra 1921, prije podne.

Sokolov srdačno pozdravlja ruski cen-

tralni komitej.

Dr. K o 11 e n s c li e r; San Remo je za nas

samo šansa iz koje moramo da stvorimo židov-

sku Palestinu. Vijesti iz Palestine su nepovoljne,

a vodstvo nije ništa učinilo, da tu stvar popravi.

Ono je i važnije krugove odbilo. Nesreća je za

nas da nema amerikanske grupe. Iz zaćasnoga

predsjednika učinjen je neprijatelj organizacije.

Mora da okupimo cjelokupno židovstvo. Do

sad su izrečene ovdje samo fraze. Bubcr veli,

da moramo da se okupamo u vatrenoj kupelji.

Takovim frazama ne možemo nikoga predobiti.

Na taj način može da se stvori kult Wotana, ali

ne cijonistička organizacija. Nc možemo tražiti

više od priznaje Bazclskoga programa. Ima li

kakovo nacijonalnije djelo nego izgradnja Pale-

stine? Ne smijemo stoga dn sami ljude tjeram)

od nas. Povjerenje židovskoga naroda možemo

da steknemo ili bolje da uspostavimo samo ured-

nim gospodarstvom i štedljivošću. Samo privat-

nom inicijativom moći ćemo da sazđamo JErec

Jisrael. Keren Hajesod ne može da učini sve.

Vodstvo samo nije uzelo jasnoga stajališta .pre-

ma toj stvari. 1 Jabotinski nije knjigu do kraja

čitao. Rekao sam, da moramo cijelo židovstvo

okupiti, a uspije li nam to, ne će nastajni kongres

biti više sastanak stranke, nego kongres cjelo-

kupnoga židovstva.

Kurt Blumenfcld (Njemačka) veli, da

dr. Kollenscher ne govori u ime njemačke or-

ganizacije nego u ime grupe Binjan Haarec, koja

je tek mali dio njemačke cijonističke organiza-

cije.

Generalnoj je debati falio izvještaj, koji bi

mogao da pokaže put. Mnogo se zbilo u ovih

osam godina što nije bilo kongresa, a kritiziramo

Ii rad Egzekutive, moramo da damo priznanje

Weitzmannu i Sokolovu, koji su u momentu, kad

je Palestina postala svjetskim pitanjem u imo

cijonističke organizacije iznijeli naše zahtjeve na

nju. VVeitzmann nije' imao naloga od cijonističke

organizacije i ma da nije bio član Egzekutive,

preuzeo je na sebe da vodi političke poslove u

Londonu. Zato moramo da pazimo kako stojimo

naprama ljudima vodstva. Ili potpuno povjerenje

ili potpuna izmjena.

Sto se tiče Arapa, moraju naši prvaci da

uvijek nastoje, kako bi došlo do pomirenja. Nji-

hova zadaća ne smije da bude time otešćana, što

će jedan od članova Egzekutive da skrene od

ovdje utvrdjenoga programa.

Simon i de Lieme nose na sebi velik dio

krivnje, te su prilike organizacije u prošloj go-

dini bile tako nesnosljive. Mi tražimo jasni pro-

gram politike palestinskoga rada, organizacije,

pitanja novca i propagande i tražimo, da se u

novoj Egzekutivi točno odjeljuju pojedini resori.

Time će nastati legalni odnosi, kako ih i de Lle-

me traži.

Drugo je što hoćemo, da učinimo put za re-

organizaciju. Simon niie nam ga pokazao. Me-

pioranda, što ih je on načinio leže nijemo u lađi-

čama i nijesu, iako on traži mjesto zvučnih riječi

nijema djela potakla na praktična djela Nije

dakle dovoljno, da stvorimo sistem, nego je i

potrebno da predložimo prave ljude, koji će moći

da provedu reorganiaciju. Krivnja njegova i de

LLeme leži u tome, što je bila partijska. Ta

bluda mora prestati.

Naša iskustva govore za to, da se samo na

taj način, kako je do sada učinjeno, može da na-

makne novac. Ispravno je, da organizacija ka-

kova je danas, ima mnogo nedostataka, i da je

potrebna reorganizacija. Predlažemo, da organi-

zacijonl departement otvori ekspozituru u Ame-

rici i na kontinentu. Zadaća će im biti da nađju

novaca i stvore cijonistički život u svim zem-

ljama. Ta reorganizacija mora da dovede i ne-

cijoniste u naše kolo. Nikada se nije više tra-

žilo za pristup u našu organizaciju nego prl-

znaja Bazeiskoga programa a obično i manje.

Keren Majesodom moči ćemo da vežemo cijoni-

ste i necijoniste. No zadaća je kongresa, da ja-

sno izrekne, što mora da učinimo, kako ćemo i

necijoniste dovesti na rad za izgradnju Pale-

stine.

Mereminskv (Ccire Cijon, Poljska): Na

tome smo kongresu morali da govorimo o mo-

gućnostima rada i o tome, kako da nadjemo

pravi put, a ne da iznosimo lične prepirke. Stu-

pili smo pred tribinu čitavoga židovstva, zato

tražim, da so ne borimo protiv ličnosti. Ne smi-

jemo da omalovažujemo rad vodstva, koje >e

pravo činilo, kad jc pošlo u Ameriku. Na svaki

je način bila to samo mala korektura pogrješke,

što su jc u Londonu počinili. Primili smo od Eg-

zekutive cirkulart. da još nije došlo vrijeme imi-

gracije. 1 ja pitam našega vodju VVeitzmanna

Nije li se \Veitzmann na svom polasku u Ame-

riku oslanjao na halucim, Nije li se pozivao na

rad, što je u Palestini izvršen?

Imali smo dopuštenje, da dovedemo 16.500

familija u Palestinu. Je li se to učinilo? Ne. Mo-

ralo ih se krišdm u zemlju dovesti. Lakše je u

Varšavi dobiti engleski vizum za put u Pale-

stinu nego certifikat od našega vodstva. Vele,

da nemamo novaca. Ne trošite novac na činov-

nike, nego ga dajte za halucim. Kad smo došli

da tražimo novac za halucim, rekli su.nam:

Nitko im nije rekao da podju u Palestinu. Oni,

koji su ili onamo slali, neka im dadu novaca. Pri-

jatelji moji, ovako mi je odgovorio .Bund« u

Varšavi. Moramo da stvorimo sredstva i ljude.

Izgradite Erec Jisrael.

Dr. Artur Ruppin: Otkako sam otišao iz

Palestine ,a tome je već nekoliko mjeseci, na-

stojim da prikažem cijonistima, kako je ozbiljan

naš položaj u Palestini. No sve je to uzalud. Na-

glašavamo ono, što nas dijeli, a zaboravljamo na

ono, što nas veže i što nam je svima sveto: na

Palestinu. Palestina s čežnjom iščekuje naše iz-

vještaje, a u našim debatama dajemo Palestin-

cima umjesto kruha kamenja. Koji će dojam do-

biti naši protivnici sa ovili sjednica. Oni će iz-

gubiti respekt pred nama, ako ovaj kongres ne

će da bude izražaj jedinstvene i jake narodne

volje. I protiv svoje volje moram da odgovo-

rim na napadaj. Priznajem Simonu pravo kritike,

no što je govorio u protimbi je s onim, što je

činio kao član reorganizacijone komisije i Egze-

kutive. Nakon višegodišnjeg otsustva vratio sam

se u Palestinu i stupio u cijonističku komisiju.

Našao sam sasvim drugu Palestinu no što sam

je ostavio. Bila je promjemena u materijalnim

csnovkama i u psihologiji pučanstva. Komisija

nije imala novaca, u Palestini ga nisam mogao

dobiti, b>la je to zadaća, Londona. Što sam mo-

tao da učinim bilo je, da tražim reformu organi-

zacije, u koliko sam držao, da je pogrešna. Iznio

sam predloge. koji su se kretali u okviru pred-

loga reorganizaciejone komisije. Umjesto odgo-

vora saznao sam za zaključke londonske konfe-

rencije i dao svoju demisiju. Povukao sam po-

slije svoju demisiju, jer nisam mogao da osta-

vim rad, koji mi je svet. Mogu da živim samo u

svijetu povjerenja, kako sam ga imao prije rata

u Palestini i u židovskom svijetu.

Kad su Simon i de Lieme ostavili Palestinu,

mislio sam, da će konačno rad započeti u no-

vom pravcu. Bio sam tim više začudjen, kad

sam pnmio izvještaj komisije. Morao sam na nj

da odgovorim. U dalnjim razlaganjima brani se

protiv prigovora prekoračenja ovlasti, te ističe,
da je i Simon, kad je došao u Palestinu isto ura-

dio kao i on. Simon veli, da možemo naseliti

radnike samo onda, ako imaju novaca. Teoretski

se ja s tim slažem, no ako je to u praksi nemo-

guće, odustajem od toga. Livijek imade radnika

bez novaca, pa se ne može čekati skrštenih ru-

ku, dok dodju radnici s novcem.

Dolazim do prigovora de Lieme-a i kupnje

zemljišta u Emek Jisreelu. Prekorio sam ovdje

kompetenciju i to sam vazda priznao. Nu nije

istina, da se kupnja izvršila nekoliko dana prije

dolaska komisije. Komisija je došla u novembru,

a ugovor je potpisan u augustu. De Lieme Jc

protiv kupnje. On traži, da za 300.000 funti kupi-

mo gradskog zemljišta, a ja pitam, što je bolje,

da kupimo 50.000 dunama u Emek Jisreelu za

200.000 funti ili 600.000 lakata u Jeruzalimu za

350.000 funti. Uvjeren sam, da je kupnja Emek

Jisreela bila nužna.

Možda sam počinio velikih pogrješaka. Dr-

žim, da će svatko, koji će raditi u Palestini, pra-

viti pogrješaka, jer nema matematičkih udžbe-

nika za poljoprivredu i kolonizaciju u Palcstiut,

iz kojih se za svaki slučaj mogu da nauče pra J

vila. Govornik nabraja sve što je uradjeuo za

vrijeme, kad je vodio palestinski ured, te drži,

da je sa neznatnim sredstvima postignut maksi-

mum.

Htio bih, da imam dar proroka, da vam na-

vijestim spoznaju, da se taj čas „više ne vraća.

Vi nosite odgovornost za budućnost našega po-

kreta i židovskoga naroda. Možete ga voditi na-

pretku i nazadku. Nastoitc, da nas ne bi optužila

naša djeca i unučad, da je veliki momenat našao

male ljude.

OSMA SJEDNICA.

Ponedjeljak, dne 3, septembra po podne.

Sjednicu otvara potpredsjednik Klumel.

Bruck (Rusije): Prdike u Palestini pogor-

šavaju se. Stojimo pred zimom, gdje se rad uma-

njuje. Najgore je za obrtnike, jer se za njih nitko

ne brine. Važan je problem pitanje kredita. Naše

banke još ne rade u dovoljnoj mjeri. Razna obra-

zloženja za cijonizam su neumjesna, jer na kon-

cu imamo samo jedno obrazloženje: hoćemo da

imamo opet našu domovinu.

Ooldenberg (Amerika) traži izbor gene-

ralnih govornika.

Boris G o 1 d b e r g: Govori se mnogo o vo-

djama, a zapušta gospodarski rad u Palestini. U

pitanju našega odnošaja prema Arapima nije ni-

šta uradjeno, da dodje do sporazuma. S Arapima

bi se mogli sporazumjeti na gospodarskoj osnovi.

Rad današnjih kritičara bio je cijonizam nega-

tivnog čina. I kod Keren Hajesoda imade mo-

gućnosti za privatnu inicijativu U Palestini, no

ne može se sve praviti privatnim kapitalom, pri

obnovnom radu moramo upotrijebiti i narodni

novac. I internacijonalni kapital moranio privući

za obnovu Palestine, pa je u tu svrhu osnovan

Cconomic Council.

Dr. D a i c h e s (Engleska) odlučno brani

rad VVeitzmanna i Sokolova protiv napadaja Si-

mona i de Lieme, te prosvjeduje protiv lakomiš-

Ijenih tvrdnja te gospode.

K e s s 1 e r (Engleska) tuži se, da su izvje-

štaji prekasno objelodanjeni. Hvali rad Weitz-

manna i Sokolova, te izrazuje nadu, da će se

Brandeisova grupa opet vratiti na produktivan i

složan rad.

David F I o r c n t i n (Grčka) govori he-

brejski: Mnogo se govorilo o političkom polo-

žaju, a malo o unutarnjem položaju. Vodstvo ne

računa mnogo sa zemaljskim savezima naročito

ne s onima, koji graniče s Palestinom, kao n. pr.

Mesopotamija, a ni o jišuvu ne vodi se dovoljno

računa, što vrijedi napose glede sefarda, koji bi

mogli biti posrednici izmedju Arapa i Židova.

Cijeli orijent gleda na taj kongres i glas kon-

gresa, glas je židovskoga naroda. Neka ne ra-

zočara mase.

Allen (Mizrahi, Amerika); Govori o prili-

kama u Americi i o uspjehu Keren Hajesoda. Da-

našnji položaj našeg pokreta posljedica je pri-

jašnjih pogrešaka.

Griinbaum (Poljska) naglašuje, da je raz-

log našeg teškog položaja, što nismo znali isko-

ristiti prvu našu pobjedu. Prigovori gospode, da

nacijonalni rad nama škodi, su prazne fraze.

Sreća je, da je cijonističko vodstvo za vrijem9
rata vezalo naše ciljeve s borbom za židovska

nacijonalna prava u galutu. Židovi mogu samo

onda voditi narodnu borbu, ako cijeli židovski

narod stoji iza njih. Opozicija ističe, da trebamo
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za obnovno djelo ljude s kapitalom i za to treba

palestinski rad odijeliti od cijon. organizacije. To

bi bilo vrlo opasno. Pogreška je nadalje, da

umjesto da učvrstimo našu organizaciju, stva-

remo institucije, koje idu svojim putem.

Ra-bjnović (Amerika) goviori o amerl,-'

kanskim Židovima pa veli, da su američki Zidovi

isti oni ruski Židovi, samo što su prešli preko

oceana. Amerika mora da namakne najveći dio

sredstava za izgradnju Palestine. Rad, koji je za-

počela delegacija, mora se nastaviti.

Morris My e r (Engleska) traži toleranciju

i slobodu savjesti u našim redovima. Oleđe High

Commissionera, čiji je rad oštro kritiziran, veli,

da moramo s njime biti. Primio sam vijest iz

Palestine, da ie Samuel pozvao arapske notable

i predložio im da vijećaju o konstituciji na tem*-

Iju Balfourove deklaracije. Arapi su taj uvjet ot-

klonili, a Samuel je prekinuo pregovore. U tako-

vom času mora da smo s njime.

Ehrenreich (Amerika) govori u im*

Poale Cijonista i izjavljuje, da stoji na strani

vodstva i ako nije pristaša Usiškinov priznaje

mu, da imade prošlost i da inkorporira tradiciju

cijonizma, dok Brandeis i njegovi ljudi nijesu

cijoni>ti. Židovske radničke mase radit će za ii-

dovsku Palestinu i učinit će sve, da izgrade ži-

dovsku zemlju.

DEVETA SJEDNICA.

Ponedjeljak, dne 5. septembra, iioen,

Simon odustaje oci zaključne riječi,

ali pridržaje sebi pravo, da kao i čla-

novi Egzekutive u svako doba može go-

voriti.

Hilel Zlatopolski: U našim se

redovima vodi borba, no to nije lična

borba, već borba ideja. Obeskrepljuje
navode Simona glede njegovoga ustu-

pa u Egzekutivu, a zatim prikazuje svoj

rad za Keren Hajesod i smetnje, koje

je Simon pravio radu za Keren Haje-

sod. Simon izjavio je, da je morao na

novo učiti, a to je bila za nas skupa

škola, koja nas je više stajala, nego sve

škole u Palestini. Izgubili smo vrijeme,

u kojem je narod bio oduševljen jer je

Simon htio da uči. Sad je rad mnogo
te-

ži. Ponavljam, nije to pitanje osoba, već

borba ideja. Zdrave narodne mase na-

pustile su one, koji su radili protiv ideje

preporoda naroda.

M. M. Usiškin: Ne ću »i s kim da

polemiziram, niti ikoga da okrivljujem,

ali ne ću ni sebe da opravdavam, hoću

samo da razjasnim. Oas, u kojemu se sad

nalazimo je preozbiljan i samo potpuno

razjašnjenje nesporazumaka može nam

donijeti saglasje, koje je nužno za za-

jednički rad. Govorilo se ovdje o trim

pitanjima: London, Amerika, Palestina.

O Londonu ne govorim, jer nisam tamo

nikad radio, o Americi takodjer ne ću

da govorim, sporazuman sam s onim,

sto su moji prijatelji govorili o toj stva-

ri. Hoću da govorim samo o Palestini,

jer sve što se zbiva izvan Palestine, je

samo priprava za Palestinu. Izvan Pa-

lestine diskutiraju se samo problemi, u

Palestini mora da se borimo s realnosti-

ma, a ove realnosti mijenjaju često i

najbolje izradjene probleme. Veliki po-

litičar, muž s velikom energijom, prija-

telj naših nastojanja, došao je s goto-

Aum planovima u Palestinu; ali otkad

je zasjeo na maslinovo brdo, radio je

stvari, koje su nas često ogorčavale. To

je razlika izmedju Londona i Palestine,

Položaj u Palestini je rdjav. Pitajte,

tko je tomu kriv i 80 c/o će odgovoriti ci-

jonističko vodstvo, a osobito njegovi za-

stupnici u Jeruzalimu. No krivnja leži

u gorkoj našoj sudbini. U času najveće

sreće, kad se činilo, da je došao poče-

tak geule, kad smo imali najljepše nade

na ispunjenje najsmjelijih naših snova,

jednim se mahom promijenio naš polo-

žaj. Stajali smo pred potpunim minom

istočnoga židovstva, našeg najvažnijeg

rezervoara na ljudima, novcu, na narod-

noj volji i stvaralačkoj energiji. 1 ta je

nesreća razlog našemu nezadovoljstvu,

našoj ogorčenosti i...

A sad k V a a d h a c i r i m u (Cio-

nistička komisija). Što se njemu pred-

bacuje? Veli se, da su milijuni došli

kroz vaad hacirim u Palestinu, a da

nije stvoreno nešto zdravo, za život spo-

sobno i trajno. Ove optužbe nemaju m-

kakove podloge. Hoću da Vam to doka-

žem, ne da sebe perem, već za to, jer su

ove optužbe na štetu naše stvari. U

istinu malo je stvoreno, ma da su na

čelu rada bili najbolji muževi. Ali da

vaad hacirim nije radio, jišuv bi bio sa-

svim uništen, zemljište koje smo kupili,

ostalo bi u rukama Arapa. Novih se

kuća ne bi gradilo, a 29 novih naseobina

propalo bi, jer bi ih radnici morali na-

pustiti. A što je -najvažnije - škole —,

morale bi se zatvoriti. 13.000 djece vr-

ludalo bi ulicama Jomzalima i u drugim

gradovima i kolonijama, a 000 učitelj-

skih obitelji moralo bi ostaviti zemlju.

18.000 halucim, koji su došli u zemlju,

ne bi se usudili doći u zemlju, a stari

jišuv bi potpuno propao. Što je stvore-

no u Palestini? Najvažnije je kupo-

vanje zemljišta. Sa svih strana

se prigovorilo, zašto ne kupujemo zem-

ljišta. Do augusta 1920. nije se moglo

kupovati zemljišta, a prvu smo priliku

upotrijebili, da kupimo Emek Jisreel.

Ne za svoje opravdavanje, već kao

•smjernicu za
budućnost Vam velim:

Zemljište je skupo, ali kad se radi o Pa-

lestini, onda ima nečega, što je još skup-

lje, a to je vrijeme. Danas skupo, su-

tra' jeftino, tad kupite danas. Spekula-

cije mogu da prave na svoj račun. S 1 a-

lestinom ne smijemo spekulirati Ako

Vam se kupnja čini skupom, reci ćete,

da su Usiškin i Huppin rdjnvi trgovci;

da nismo kupili zemljište, morali bi reci,

da smo zločinci. Tkogod iza nas dodje u

Palestinu, neka samo kupi zemljišta.

Mi smo u pol godine kupili posjede pet

puta veće no što je Narodni boud kupio

za 20 godina. Druga je točka gradnja

kuća. Narodni ekonomi u i izvan Pa-

lestine pravili su veliko otkriće, da Pa-

lestina treba stanova, u ja sam s Gold-

bergom još u Odesi osnovao društvo za

gradnju kuća. Zaboravih) se na to, da se

za gradnju kuća treba i novaca, a zna

sc, da u našem budžetu nije predvidjeno •
za gradnju kuća ni jedan šiling, pa ipak

smo gradili u Jafi, u Kfar Šaha i Hajfi,

Petah Tikvi, Nahlat Jehudi, Jeruzalimu,

En (lanu. Prvi novac, što ćemo ga iz

Amerike dobiti, a to je 100.000 funti, od-

redili smo za hipotekama banku, a u

najkraće vrijeme bit će u Jafi izgva-

djeno 200 kuća.

Kolonizacija. I tu nam pred-

bacuju nerad. A to ne stoji, jer mora se

priznati, da smo stvorili novih naseobina

(Dilb, Kalendija. Ajeled hašahar, Mah-

najim i druge). Prigovara se, da su ovo

naseobine male i siromašne, no osnivači

prvih naših kolonija mogli hi Vam pri-

povijedati, da su i prve kolonije bile

malene. Traži se promjena sistema, a

kad sam lanjske godine u, Londonu

predložio da se kvucot pretvore u mo-

šave ovdim, otklonila je to konferencija.

Što smo stvorili, dobro ili zlo, ostat će,
dok netko dodje i nešto boljega stvori.

Kad ne ću više moći graditi, bit ću ču-

var onoga, što smo dosad sagradili.

Kredit i privatnu inicija-
tivu takodjer nismo zanemarili. Rup-

pin i ja smo za svaku privatnu inicija-

tivu, koja s nama radi i nadopunjuje
rad organizacije, uli smo protiv svake

privatne inicijative, koja samo govori
i ništa ne radi, već samo kritizira naš

rad. Za privatnu inicijativu treba tri

stvari: političku pomoć, informaciju i

kredit. Za svakog kapitalistu morali

smo kod oblasti intervenirati i zatražiti

koncesije. Naše su informacije slabe i

netačne i ne mogu biti bolje, jer nema-

mo za sve stručnjake. Trebamo pijonira

dvije vrsti: s fizičkim i materijalnim

snagama; no već talinud ističe, da ljudi

radje žrtvuju svoj život nego svoj

novac.

Školsko pitanje crveno je s\i-

kno za našu opoziciju, školstvo je duša

cijelog našeg djela. Ono malo kulture i

hebrejskog, što smo stvorili, naša je

utjeha. Razmahala se borba protiv uči-

telja, pijonira naše kulture, koji su isto

tako trpili i žrtvovali, kao i svi drugi

pijoniri. Osnivač našeg naroda, Moše

Rabenp, nije bio Busines-čovjek, već

borac za kulturu. Ne smijemo napustiti
niti prodati privatnom društvu ijednu

školu ili dječji vrt. Naš školski budžet

nije velik, jer imamo mnogo škola, već

zato, jer smo premalo uradili za druge
svrhe. Predložio sam budžet od 4 mili'

juna funti, od kojih se za školstvo traži

samo 8%, no taj je projekat dobio

Brandeis i Haas i tamo je zakopan.

Halucim: bolesti, groznice, život

u šatorima i sve druge nevolje, kojima

tu izvrženi halucim sve je to skri-

vila cijonistička komisija. Ali što mi

možemo uraditi bez novaca? Naši poli-

tičari htjeli bi sve. da naprte vladi; no

naš je najveći aktivnm, da smo toliko

halucim doveli u zemlju.

Konačno htio bi još nešta reći or

arapskoj politici. Zadnjih go-

dina radilo se na toni polju i ako rezul-

tat nije povoljan, krivnja leži u objek-

tivnim činjenicama. Znam, da smo osu-

djeni, da budemo mali otok u arap-

skom moru; ali to još ne znači, da se-

moramo poniziti i pokoravati. Mora da

šutimo i da idemo u Palestinu, gdje

ćemo još proživiti teške časove.

To je položaj. Težak je, ekonomski i

politički. Ima smrtnih muka, koje svr-

šavaju sa smrću, i boli radjanja, koje

stvaraju nov život. Patnje galuta su

smrtne muke. U Palestini doživljavamo

boli radjanja novog narodnog židov-

skog života. Naš je put težak, on je via

dolorosa. U Palestini trebamo dvije

vrs}.i halucim. Onakove, koji kamenje

lamaju, i onakove, koji se kamenuju.

Kad nekoga šaljete u Palestinu, birajte

halucim, koji će bez straha pobirati ka-

10 »ŽIDOV« (HAJHUDI) BROJ 29.—30.



menje, koje Vi n:i njih bacate. (Dugo-

trajno burno odobravanje.)

Predsjedatelj Nahum Sokolov

čita brzojavni pozdrav vrhovnog komi-

sara Sir Herberta S a m u e 1 a
, koji

glasi:

Šaljem cijonističkom kongresu moje

srdačne pozdrave i veseli me, da su

okolnosti dopustile, da se ponovno sa-

staje. Želim, da njegova vijećanja do-

vode do napretka i sloge u Palestini,

čemu neprestano posvećujem sva moja

nastojanja.

Herbert Samuel.

(Dugotrajni pljesak, delegati dižu se

sa svojih sjedala; prigovori na skraj-

njoj ljevici.)

Kad je nastao mir, držao je Soko-

lov svoju zaključnu riječ, te je medju

ostalim rekao: Od generalne debato

kongresa očekivao sam nešto drugo, a

od kongresa to još očekujem. Što je za-

daća ovoga kongresa? Kongres ima

dvije dužnosti: da ocijeni ono, što je

uradjeno i da stvara zaključke b ono-

me, što valja stvoriti. Ne radi se o to-

me, da svoj pogled upravljamo u pro-

šlost, to možemo prepustiti istoričarima.

Ali radi se o tome, da uzimamo do zna-

nja ono, što se u našem životu zbilo.

Umjesto toga kretala se generalna de-

bata u polemici za ili protiv gg. Simon

i de Lieme, što nema .smisla. Sigurno

bit će mnogo toga da se popravlja, na-

ročito u gospodarskim pitanjima i naši

drugovi ne samo da imaju pravo već i

dužnost, da u ovoj ili u onoj formi sara-

fljuju, pa će svaka zdrava misao i svaki

praktički predlog biti akceptiran.

Žalim, da se toliko govorilo o tome,
što g. vrhovni sudac Brandeis nije do-

šao. Lično vrlo cijenim g. Brandeisa i

jedna od najugodnijih uspomena moga

amerikanskoga puta bila je poznanstvo

s tim odličnim mužem. Govorilo *8 je

Ovdje obzirom na g. Brandeisa o >S .w

fitima«. To nije lijepa riječ, mi ,made-

mo mnogo ljepšu hebrejsku riječ »ger<

Ako netko usvoji lijepu i plemenitu

ideju, bilo iz vlastitog studija ili utje

čajem drugih, tad je to »ger cedek«

(pravednik). Cijenimo takovoga čovjeka
i veselimo se pobjedi naše ideje no

Mto ga ipak ne ćemo odmah izabrati za

praškog nadrabina. I cijonizam ima

svojih problema, u koje se valja dublje

zadubiti, da se pravo pogodi. Tako na-

staju različita shvaćanja, a da se u tome

ne treba odmah vidjeti krize i opasno-

sti. Za takovu idejnu borbu imademo

mi kongres i ja sam uvjeren, da če .iu-

stin Brandeis i njegovi prijatelji, koji

su toliko uradili za cijonizam, doći na

naredni kongres.

Tko zastupa neki smjer i tko hoće

nešto da postigne, mora doći na kongres
da delegate uvjeri. Kongres je kao pri-

zma, koja lama zrake, a ujedno je kao

ogledalo, koje ih odrazuje. To je prin-

cip naše organizacije i na tome moramo

ustrajati.

Prigovaralo se, da je naša delegacija

t drom. Weizmanom na čelu, posla u

Ameriku. Ta je delegacija unijela nov

život u pokret, a gdjegod se pokazuje

slabost, dužnost je organizacije, da mo

bilisira najbolje sile, da ojača poziciju.

U ispravnoj ocjeni važnosti cijon. pozi-

čije u Americi, pošli su naši najbolji u

Ameriku i uradili tamo nešto valjanoga.
No to su elementarni pojmovi organi-

zacije, s kojima se ne bi trebala baviti

generalna debata. Pitanja o kojima tre-

ba u prvom redu raspravljati, su mnogo

dublja; pitanja su to, na kojima je sa

zdan sav cijonizam.

Moja gospodo! Morate primiti do

znanja, da srao postigli priznanje

naše židovske narodnosti. Na

našem zadnjem kongresu nije još bilo

židovskog naroda u internacijonalno-
političkom pojmovnom svijetu. Čitajte

povijest židovskog pitanja i emancipa-

cije zadnjega vijeka i ne ćete u svim

tim dokumentima naći ovo priznanje.

Sada smo ga konačno postigli. Narodnu

domaju za židovski narod. To je ono, što

su velike sile u San Remu utvrdile u in-

ternacijonalnim ugovorima. To je te-

meljni kamen u našoj istoriji, činjenica,

koju moraju na ovom kongresu zastup-

nici židovskog naroda svečano primiti

do znanja.

U savezu s ovom principijelnom či-

njenicom stoji druga ne manje važna,

naime sama deklaracija, prizna-

nje naše istorijske voze s Erec Jisrae-

lom i naše istorijsko pravo na zemlju

naših otaca. Nikad, otkad smo protje-

rani iz naše zemlje, nisu narodi priznali

tu istinu. Sad smo postigli to priznanje.

Cijonistički kongres istom sada pri-

ma Balfourovu deklaralci j,u.

Ona je bila upravljena na jednog odlič-

nog i plemenitog cijonistu, Lord Rob-

schilda, njezina prava je adresa židov-

ski narod, cijonistički kongres. Danas

je sakupljena naša reprezentacija i tek

danas prima židovski narod legitimno
dokumenat svoga priznanja i priznanja

njegova prava na Erec Jisrael. (Burno

povladjivanje. Kongres u svečanom

raspoloženju ustaje.)

Ovi su momenti odlučni. Moramo

visoko cijeniti dostojanstvo, ljepotu

ovih velikih odluka. Umanjenje, baga-

telisanje tih akata prepuštamo našim

neprijateljima.

Postali smo narod i moramo iz toga

povući sve konzekvence. Mora da ostva-

rimo deklaraciju. Imat ćemo još da se

borimo i da trpimo, ali već ima nešto,

za što se borimo i za što trpimo.
Ne govorim manje zabrinut no naši

prijatelji, čiji smo krik ovdje čuli. I ja

sam vidio dogadjaje u Erec Jisraelu.

Ako se ovdje upotrijebio izraz pogrom,

tad moram reći, da to nije bio pogrom,

već mnogo gore, bio je to izrod narod-

ne borbe. Bio je to napadaj, kukavni,

zasjednički napadaj. Žalimo, da se jedan

dio Arapa dao zavesti zločinačkom agi-

tacijom na ovaj prosti napadaj, na ne-

dužno pučanstvo Jafe i kolonija. Nema

razloga za taj postupak. Protestiramo

» ovog mjesta protiv vijesti, koja se

s nežidovske strane i oficijelno širila,

a koja je htjela da izazove dojam, kao

da su boljševistička nastojanja u savezu

s tim dogadjajima. Naše je duboko uvje-

renje, da su ovi žalosni dogadjaji re-

zultat najpodlije agitacije izvjesnih

krugova, koji ne prouzrokuju samo na-

ma štete, već i vlastitom svom narodu.

Pročitao sam Vam pozdrav vrhovnog

komesara. Primimo ga s dostojanstvom

do zruinjv. Uvjereni smo, da ga vodo

najbolje namjorp-, kongres će bez ika-

kove strasti o svemu slobodno se izja-

viti, jer samo to imade vrijednost. Ža-

limo mnogi korak administracije, a

prije svega zabranu useljivanja. Ne će-

mo drugo ograničenje, do li onoga, koje
ćemo sami sebi nametnuti. Protestirali

smo, a ja sam uvjeren, da će kongres

stvoriti u tom pogledu svečani zaklju-

čak, ne u uzbudjenju, već u miru i do-

stojanstvu. Ne zaboravljajmo, da se tu

radi o novoj upravi i da mandat još

nije potpisan. Sjetite se, da stojimo još

pred važnim časom: potpisom mandata.

Imajmo samopouzdanja, tad se možemo

veseliti. Da li će mandat biti takav, ka-

ko mi želimo, ne može nitko reći. Sva-

kom se dokumentu može nešto prigo-

voriti.

C’eka nas težak i dugi politički rad.

Svaki narod mora da pravi politiku, pa

nema naroda, koji ne pravi politiku.

Stupili smo u obitelj naroda i u odno-

šaju naroda prema drugima ima samo

dva puta, diplomacija ili rat. A sad još

nešto o politici u diaspori. Dva

su nazora, jedni misle, da tu politiku

trebaju praviti zemaljski savezi, a dru-

gi da je to stvar bvjetske organizacije.

Valja nekad provesti akciju, ot klonuti

opasnosti pogroma ili poduzeti političke
korake. Dogmatičari vole, da to nije na-

ša stvar, već zemalj. saveza. A ja Vam

izjavljujem, vazda ću to smatrati svo-

jom stvari. Intervenirati ću u ime cijon.

organizacije oficijelno, najoficijelnije

uvijek, kad će biti potrebno, da se za-

ložimo za čast i pravo židovskoga na-

roda. A tko da to inače uradi, zar možda

komitej od kojih 100 filantropa- ili mi,

koji zastupamo milijune Židovu? U Pa-

rizu obavljeni su najveći poslovi za ci-

jonizam i za zaštitu našega naroda. Bez

Pariza ne bi bilo Londona. Držim taj

rad integrirajućim sastavnim dijelom

cijonizma. (Dugotrajni burni pljesak.)

Zaključna riječ đra. Weitzmanna

Dr. W e i z m a nn (pozdravljen burnim

pljeskom): Slušao sam velikom strpljivošću

mnoge govore, koji su održani s ove tribine

i bojim se, da ću u tom kasnom satu morati

zamoliti vašu strpljivost, jer imam mnogo da

kažem. Moja je dužnost, a zamoljen sam

i od svojih prijatelja i protivnika, da jasno

govorim o političkom položaju. Nastojat

ću da prikažem položaj bez poljepšanja, go-

spodine Fischcru, sasvim objektivno, u ko-

liko je moguće, da netko bude objektivan,

koji je intcresovan na stvari. Da bi razjasnio

položaj, htio bih prikazati, na kojim je os-

novkama, prema mome ncmjcrodavnom mi-

šljenju, sazdana židovska politika, koju smo

vodili i za koju danas odgovaramo. Dva su

temelja bila, koja su bila mjerodavna za

sazdanjc naše politike. Prvi bio je takoreći

izvan nas. Dio je to koincidenc židovskih

interesa s interesima one sile, koja je danas

mandatarna vlas) u Palestini. Dila je to

Velika Britanija. A kad sam kod te točke,

koja bi, bojim se, mogla biti krivo shvaćena

od mnogih, htio bih dodati malo razjašnjenje.

Ako Vi, moja gospodo, sebi utvarate, da je

taj koincidenc interesa stratcgičan, |ad gra-

dite na krivom temelju. Ako mislite, da smo

se mi dali u službu agenata engleske impe-

rijalističke politike u Palestini i na llsoku.
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tad gradite na krivom temelju. Govorit ću

otvorenije. Da je koristilo, da je židovskoj

Palestini koristilo, da služimo engleskoj im-

perijalističkoj politici, činio bih i to; mislim,

da bih i onda mirne savjesti tražio od ovoga

kongresa apsolutorij. Ali tome nije tako. I

kad bi danas pitali sve engleske imperija-

liste, da li im Palestina treba za njihove im-

perijalističke svrhe, tad ćete dobiti od njih

kao odgovor glatki ne. Palestina za En-

glesku nema vrijednosti sa strateškog i voj-

ničkog gledišta, a oni, koji su mislili, da smo

mi, t. j. židovska Palestina, apsolutno nužni

za životni nerv Engleske, za Sueski kanal,

prevarili su se; možda ne razumiju engleski

stratezi svoje vlastite interese. Ati to je

njihovo mišljenje. Ako ćete danas pitati za-

stupnike engleske mornarice i engleske voj-

ske, tad ćete od sto odgovora dobiti deve-

desetipet protiv pridržanja Palestine. Ne

utvarajte si stoga, da ste zaštitnici Sueskog

kanala. Za to se Engleska već pobrinula.

Ali ima drugi koincidenc interesa: upravo

onaj, na koji je Kaplansky upozorio, ali je

mislio, da smo mi previdili taj koincidenc.

To je, što se engleski veli »good will«, »do-

bra volja« židovskoga naroda. Engleska *•

svojim dalekosežnim pogledom više možda

no druga koja narodnost shvatila iz raz-

loga, kojih hoću tek da se dotaknem, da ži-

dovsko pitanje lebdi kao sjena nad svijetom,

te da može postati neizmjernom snagom iz-

gradnje, ali i neizmjernom snagom destruk-

cije. I Engleska nas je razumjela, a u

tomu možda leži mala zasluga naša, da smo

doprinjeli tome razumijevanju, da bi is-

korišćivanje židovske dobre volje, i kanali-

ziranje židovskih konstruktivnih sila kroz

Palestinu mogla biti od neizmjerne koristi.

I za to nisu bili engleski generali, ni engleski

imperijaliste, već engleski intelektualci, te-

melj našoj politici. salfour spoznao je već

davno prije rata Balfourovu deklaraciju, rat

ju je samo pospješio. Takvi su bili muževi,

na koje smo se mogli mirne duše osloniti.

Ovaj mali povjesni uvod je djelomice odgo-

vor, koji je već moj prijatelj, drug i dugo-

godišnji saradnik dao, odgovor na bolnu*

riječ »o diplomatiziranju«. Vi ste u jednoj

od vaših izreka apelirati na 'moja čuvstva

kao gentlemana i ja isto činim.

Druga podloga bila je volja židov-

skoga naroda za Palestinu. To

su bili temeljni stupovi, na kbjima je izgra-

djena cijela zgrada. Balfourova deklaracija.

San Remo i mandat sa svim pogrješkama i

nedostacima. To su bila dva krajna stupa

i mislio sam, da Vam eto priznajem, da će

uloga, koju igra moj rad, biti drugo- i trećo-

razredna, a ne prvorazredna. Smatrao sam

se ni više ni manje no pometalac česte na

internacionalnom putu. Moja je zadaća

bila, da odstranim zapreke, da stvorim stazu,

katkad velik put, a katkad malen, katkad

ravan put, a katkad nije bio ravan. Znao

sam, te to ne će biti dereh hameleh, znao

sam, da će biti via doloroza na dugo go-

dina. Zadaća, što nas je zapala, da ne-

prestano utiremo put, bila bi lakša, da se

uvijek išlo tim putem. Ja sam očekivao, da

će židovski narod na tom putu početi da

slupa, te će tim stupanjem put proširiti. No

to še nije zbilo. Nije se zbilo u onoj mjeri,

u kojoj je moralo da bude, i za to je naš rad,

koji je na početku bio časna zadaća, za to

bio upotrcbljen. da danas možemo da go-

vorimo o »diplomatiziranju«. Nije to bila

moja krivnja, mogu da to kažem ovdje pred

ovim kongresom, a mogu i da kažem i to,

da nije bilo Židova, Roji bi ponosnije s vla-

stima govorio nego mi. Znali smo točno,

da se ne možemo na bajonete osloniti, i ja

sam znao vrijednost moći, o kojoj Vi, prija-

telju Kaplanski, govorite. A kad dodje dan,

da objavimo pisma i razgovore, memoranda

i pregovaranja, moći ćete da se uvjerite, te

ću otvorenih očiju, ponosna lica i podignute

glave moći da Vam pogledam u oči i da vam

kažem: Mi smo židovski narod časno za-

stupali. No bilo je potrebno, da pretvorimo

političke uspjehe u djela, kako bi iz diplo-

matije stvorili politiku. Kod toga htio bih da

vas sjetim na nešto, što je za cijelo u borbi

zaboravljeno. Još 1918. godine, dok smo

morali da radimo u Palestini, koja je bila tek

na pola zaposjednuta, uz pucnjavu topova,

bile su prvo, što je tražila ta cijonistička ko-

misija od engleske vlade, tri stvari; Tražili

smo, da se kao simbol naše istorijske veze

s Erec Jisraelom, Kotel-hamaravi, vrati ži-

dovskome narodu. Drugo je bilo, što smo

tražili, da se osnuje židovsko sveučilište, a

treće, da se veliki dio praznih i pustih po-

ljana dadne na rad u židovske ruke. Ni-

jesmo dakle bili strani onome principu, što

ste ga vi tolikom spretnošću formulirali, da

paralelno diplomatskim radom mora da u

Palestini postoji i realni rad, pa da se taj

diplomatski rad mora da oslanja na rad u

Palestini. No nije bila moja zadaća, a nije

ni bila zadaća Sokolova, koji smo morali da

krčimo dugi put, da stvorimo ove uvjete.

Stoga smo Tebe, Julije Simone, uzeli. Dali

smo Ti sve karte u ruke i sve mogućnosti,

što smo ih imali. Mi smo rekli budi gotov,

drugoga juna, ako će mandat prvoga juna

biti izdan. I taj drugoga juna je došao, sli-

jedile su nedjelje, prošla je jedna godina iza

loga, a Ti nijesi bio gotov, t stoga je moj

rad, gospodine de Licme, spao na diploma-

tiziranje. I to mi nijesle smjeli učiniti, a naj-

manje to reći. Mogao bih da pričam dugu

priču, kako smet na tom dugome putu došli

do San Rema. I ta bi priča bila i sada i za

kongres zanimljiva. No sada to mimoilazim.

Jednom će suditi drugi suci o nama, a možda

i pravedniji, što je važnije, je ono strašno

tragičko vrijeme, što je potrajalo od San

Rema do danas. Na londonskoj konferen-

cjii stajasmo svi nemoćni, a ta se nemoć

izražava u onoj strašnoj diskrepanciji o bud-

žetu od četiri milijuna, šio ga je Usiškin

s Palestincima izradio, i odgovora amerika-

naca: Ne znamo, da Ii ćemo Vam moći po-

tvrditi i onaj mali budžet, sto smo Vam ga

do danas poslali. Jupiter jc grmio, što se

Usiškin usudio četiri milijuna funti tražiti od

židovskoga naroda iza San Rema za iz-

gradnju Erec Jisraela. To je bio položaj

Ponosno rekosmo engleskim državnicima:

Židovski narod hoće, on ima volju, ima no-

vaca, židovski narod ima ljudi. No taj ži-

dovski narod najavio nam je iza San Rema

po zvanim zastupnicima zajednice, što ima

tri i po milijuna Zidova, zajednice, od koje

bi jedan dio mogao da sam izgradi čitavu

Palestinu bankrot. I onda je počelo sve ono,

što je iza toga došlo. Ako sebi tko ovdje u

ovoj dvorani uobražava, da sam pošao u

Ameriku, da vodim kakovu kaznenu ekspe-

diciju, vrlo se vara. Ja sam onamo pošao,

da otkrijem onu židovsku zajednicu, bio je

to put židovskoga Kolumba, što mora da još

jednom otkrije židovsku Ameriku, jer su nam

zatajivali židovsku Ameriku. Izmedju nas i

židovske Amerike stajala je željezna stijena,

što sam je morao da probijem svojom jad-

nom glavom, jer nije bilo drugoga, koji bi

to mogao ili htio učiniti.

Čuo sam i mišljenje gospodina Brandeisa,

kojega isto tako dobro poznajem kao i go-

spodin Simon. Kad sam došao u Ameriku

ta epizoda mora da postane poznata, i

njome ću tu pripovijest svršiti govorio

sam sa gospodinom Brandeisom; pričao sam

mu o Palestini, pričao sam mu, što sam

vidio, pričao mu o halucim, o najljepšoj po-

javi Palestine, pričao sam mu i to, da ti ha-

lucim stoje na Pizgi, pa da Palestinu mogu

samo iz daleka da gledaju. Da bi mogli da

ostanu u Palestini, moramo mi da danas

počnemo raditi. Želite li Vi, gospodine Bran-

deis, da učvrstite ove halucim u zemlji, poč-

nimo s radom! Dugo i mislim usrdno i

uvjerljivo, sa svime, što sam mogao go-

vorio sam mu o položaju u Palestini. ]a sam

mu govorio i o nastajnoj buri, koja je u istinu

iza toga nastala. A kad sam svršio, počeo

je g. Brandeis da govori o vremenu, i

time je bila stvar s Brandeisom za mene svr-

šena a i za vas. (Odobravanje.)

A sada još jedna izjava. Ima li g. Bran-

deis program i ima li g. Brandeis planove,

ima li g. Brandeis ljude, pa hoće li da sa

svojim programom i svojim planovima i svo-

jim ljudima dodje ovamo i odavle želi li da

podje u Palestinu, biti ću prvi, koji će da mu

učini mjesto.

Mnogi su se tužili, što se o političkoj si-

tuaciji ne govori s dovoljnom jasnoćom, što

se nije ni spomenulo pitanje mandata i pi-

tanje granica, koje vrlo zlo stoji. Gospodo

moja, mandal je publiciran i ne može da se

išta mijenja, s izuzetkom, što ću da ga sada

spomenem. Transjordanija, što je još u pr-

vome tekstu mandata ležala izvan njegovih

granica, sada je u mandat uključena. (Odo-

bravanje.) Tačka 25. mandata, što sada leži-

pred Ligom Naroda, sadržaje ovu odluku. 1

time je g. de Lieme pitanje granica donekle

riješeno. Na ovo pitanje moći ćemo još bolje

da odgovorimo, g. de Lieme, kad će Cisjor-

danija biti tako puna, te ćemo biti prisiljeni,

da podjemo u Transjordaniju. Sjeverna gra-

nica ne može da zadovoljava. Učinili smo

sve, rekli smo sve razloge, a osobito je En-

gleska vlada u tome pogledu učinila sve.

Mi je nijesmo dobili, i meni je vrlo žao, što

Vam to moram reći. Jedino što smo dobili,

je koncesija, da suodlučujemo u pitanjima,

što se tiču voda. I sad još pred jednu ne-

djelju dana, kad je administracija Palestine

zbog makinacija nekiti ljudi htjela da pro-

mijeni granice, protestovati smo najstrože i
,

učvrstili smo granice po onim linijama, što

su onda bile zaključene. To nam ne može

zadovoljavati, no s onim silama, što su nam

onda stajale na raspolaganje, nije bilo mo-

guće drugo što učiniti. Isto je tako i s man-

datom. Da ste nam iza San Rema više dali,

no što ste uistinu dali, imali biste i prava,

da više zahtijevate. Sad jedva.

Žao mi je, što je g. Simon ironički go-

vorio o povećanju vodstva. 0. Simon, to je

bio možda najljepši dio godine 1919.! Bilo

je iza svršetka rata, razđeran bi veliki za-

stor i iz ruševina organizacija došlo je ne-

koliko ljudi iz Palestine, iz Rusije, a poslije

i iz Njemačke, i mi smo se veselili ovim lju-

dima, pa smo htjeli da na tim ruševinama

stvorimo surogat za organizaciju. Bilo je

možda nezakonito, no to su bile ruševine,

što smo ih imali. Ne smijte se tome, gosp,

Simon.

A sad k arapskom pitanju, čini

se kao da je taj kongres otkrio Arape. Još

1918. godine, kad smo u Palestinu došli, po-

čeli smo da pregovaramo s Arapima, do

kojih smo mogli doći, prijatelju Đuber, Eei-
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sal nije bio »časnik«, bio je simbol arapske

slobode. Do njega smo došli najvećim po-

teškoćama. Nijesmo prekinuli te veze, no

s aparatom, što ga sada posjedujemo, to je

vrlo teško, zbog atomiziranja Arapa i zbog

toga, što su Arapi koncentrirani u tri ili pci

velika centra. Ako bi sada cijonistićke ure-

de ili političke urede otvorili u Bagdadu, u

Kairu, u Jcruzalimu, u Damasku i u Maroku,

da pregovaramo s Arapima, Vi bi nam te

urede iz budžeta brisali i opet se smješkali

kao zbog pariškoga biroa. Po mom uvje-

renju može da saradnje s Arapima postoje

na dvijema linijama: na liniji ekonomske

saradnje u Palestini i na liniji kulturne sarad-

nje u velikim kulturnim centrima rada. 1 mi

bi morali danas da smo u istinu svijesni

svoje zadaće, naše najbolje muževe imati

u velikim centrima arapske kulture, da tamo

nastojimo da ih razume, i da s njima uspo-

stave zajednički rad, koji je već prije sto-

tinu godina postajao i mora da opet posto-

ji. 1 na taj bi način mimoišli one, koji sada

stoje izmedju nas i Arapa, da otudje ova

dva srodne naroda. Na sjednici Akcijonoga

Komileja 1919. godine govorio sam pred

Vama o velikome arapskom trokutu, čiji

su uglovi Meka, Bagdad i Damask, rekao

sam, da u tome trokutu mora da započne

naš arapski rad. No mora da ovdje nagla-

sim: što se ovdje piše i govori, sav politič-

ki rad kod Arapa i nearapa stajao nas je

ravno osam hiljada funti. To je sve; za to

imate dosta. Ja ću od ovoga kongresa u bu-

duće za ovo tražiti budžet kao za sve drugo.

Po mišljenju neke gospode kontakt je s En-

gleskom vladom slab i kod toga je mislio g.

de Lieme da mora reći, kakov bi dojam mo-

gao da učini g. Cowen na englesku vladu.

Sto znate Vi o tome? Jeste li bili kada kod

engleske vlade i znate li, kakav dojam pra-

vi? A da znate nešto, bila bi Vaša prokleta

dužnost i zadaća, da Cowena jačate, a ne

da ga slabite. Zastupnik cijonistićke orga-

nizacije, koji dolazi engleskoj vladi ima po-

vjerenje i mora da ga ima. Lako je naše

ljude raskinuti, i time se ovdje mnogi bavili,

a još više izvan kongresa, u cijonističkome

novinstvu. A onda kad ste razderali ljude,

dolazite i tražite političke uspjehe. Dok smo

mi u Parizu, a osobito Sokolov on je

imao tu nezahvalniju zadaću —, pregova-

rali, izašlo je u jednom cijonističkom listi-

ću deset članaka iz pera čovjeka, koji ima

autoriteta u pokretu, koji su nas prikazali

kao da smo od Engleza nasamarcni. Samo

to je trebalo da se otešća pitanje granice.

1 to je bilo onda, i ja molim gospodu na

desnici i na lijevici, da shvate, što je Fran-

ceska vlada govorila g. Sokolovu. Cijo-

nizam upotrebljava se da maskira engleski

imperijalizam; da mi tražimo taj teren za

Englesku. A kad smo rekli, ne Engleska,

nego mi trebamo ove granice, da je voda

za ekonomski razvitak Palestine potrebna,

trebalo je samo da se citiraju članci Nor-

dau-a, da se dokaže, te smo engleski agen-

ti. 1 ako smo dobili übod za übodom. Sa-

botiran bio je politički i financijalni rad, sa-

botirana bila je organizacija i agitacija. A

sada tražite od mene rezultate. Ja sam sve

dao, što čovjek može da dade, dajte dese-

tinu od toga i Keren Hajesod bit će snažan

i jak.

A sada poglavlje o Samuclu, ko-

je će možda da podigne buru, kako sam

već vidio. Gospodo s ljevice, prijatelji s

ljevice, ja vas molim, da to uvažite. Možda

sam i djelomice odgovoran za poglavlje o

Samuclu. U toj skupštini nema čovjeka, koji

bi imao više udjela i veselja na imenovanje

Herberta Samuela, nego ja. Samuel je naš

prijatelj, on je s nama pošteno radio od pr-

voga časa, on je na naš zahtjev, našom mo-

ralnom snagom ojačan, primio svoje teško

mjesto. Mi smo ga postavali na to mjesto;

Samuel je još danas u jednome memoran-

dumu, čiju kopiju ja imam, od arapske de-

legacije razglašcn kao vodja cijonista. Sa-

muel je na mjestu, na komu mu nitko ne

treba zavidjeti da prima udarce s obje

strane. Samuel je počinio velike pogreške,

a ja sam spreman da političkom komiteju

predam svoju korespondenciju s njime. Vi

ćete vidjeti, da smo sa Samuelom govorili

riječima, koje su možda oštrije od ove de-

monstracije. No on je naš Samuel, on je pro-

dukt našega Židovstva, i ne zaboravite,

Ercc Jisrael i Palestina nijesu dva identič-

na pojma i ne će za dugo vremena biti iden-

tična. Samuel je High Commissioner za Pa-

lestinu, a mi smo High Commissioner za

Ercc Jisrael. t možda će doći vremena, kad

će ta dva High Commissionera imali jedan

prema drugome težak položaj. Nadajmo se,

da ne će nikad do toga doći. No mi smo ga

postavili na ta mjesto, i djelomično smo ga

i oslabili time, što nijesmo s njime radili.

Počnimo da radimo i onda ćemo vidjeti,

možda je Samuel drugi; a tako dugo, dok

se to ne dogodi, nesmijemo da podignemo

ruku na Samuela, jer ne znate, što će da

dodje iza njega. Biti će potrebno, da naj-

bolji, najpametniji i najenergičnii od naših

muževa podju Samuelu, odavle, od ovoga

kongresa i da mu kažu, što mi od njega tra-

žimo, i da mu damo sredstava da to pro-

vede. Tp moramo da učinimo, prije nego što

demonstriramo protiv njega. Kakogod to

bilo gorko. Vi se nemate da potužite, kad

trpite, g. dc Lieme, jer imamo cilj, za koji

trpimo. Pisma i dokumenti stoje kongresu

na raspolaganju.

Sutra će vijećali Vaša politička komi-

sija, sve će se predložiti, a onda sudite.

Još nekoliko riječi palestinskom pitanju.

Ja se slabo razumijem u ekonomska pitanja.

Ja sam se u tom pogledu na Vas oslanjao

Simone. Preda mnom je karta, na kojoj je

od nas zaposjednuto zemljište crveno mar-

kirano. Prema mišljenju naših eksperta mo-

guće je na ovim zemljištima sangviniča-
ri vele 300.000, manji optimistični 100.000

ljudi naseliti. Ako na. ovim predjelima na-

selite 100.000 ljudi, to je živac Palestine,

Jordan i obala židovska, i time je i Palesti-

na židovska. To je jezgra problema. Da li

će stajati 3 milijuna ili osam milijuna, mora

se izvršiti u narednih 3 ili 5 godina, a mo-

guće je to za židovski narod. To je središ-

nja točka zadaće, koju sebi mora da postavi

ovaj kongres. Mnogo smo dalje došli u Pa-

lestini, nego što mislimo. Od samih drveća

nijesmo vidjeli šumu. Potrebno je razmjerno

maleno naprezanje i stvar je provedna. Ni-

je pitanje numerične većine, nego pitanje

ukorijenjenja većeg broj produktivnih Žido-

va. Imamo zemljište, imamo osnove, imamo

mogućnost i možemo novac naći. Amerika

ili ne Amerika, Brandeis ili ne, bit će tu, ako

svi tako radite, kako valja. Utrt je politički

put, pometač ceste obavio je svoj posao, a

Vaša je zadaća da idete cestom.

Još je jednu zadaću dc Lieme postavio:

Kako da privućemo nove ljude? Držim, da

i o tome smijem da govorim s nekim auto-

ritetom. Ako je iko doveo nekoliko ljudi, to

je bila možda moja »malenkost«. Potrebna

je silna energija predobiti ove ljude. Ali

mora ih se s tim preduvjetom predobiti, da

idu u školu, prije no što se stave u redove.

Danas nije cijonizam ono, što je bio prije

deset godina. Mora ga se proučiti i razumjeti,

a jedini je put, da ove ljude predobijemo, da

im se dadnu odredjene zadaće, u kojima

mogu da se koriste svojim iskustvima. To

je smisao Economic Councila, o kojemu

se ovdje nepravedno govorilo. Economic

Council postoji i počeo je s radom. Naša je

stvar da ga na rad potaknemo, a ne da ga

proklamiramo cijonističkim vodstvom.

Niti smo zreli, da primimo te ljude, niti

su ovi ljudi zreli da k nama dodju, ali mno-

gogodišnjim radom na ograničenom polju

vremenom postat če moguće, da nam se

ovi ljudi približuju.

Moja gospodol Ne ču da branim ovo

vodstvo, a najmanje sebe. Počinili su u Lon-

donu i u Palestini teške pogreške i pravit

ćemo, ako ostanemo u vodstvu i druge po-

greške. To je naravno. Molim Vas, ako u

buduće birate vodstvo, pobrinite se, da bu-

de autoritet, što ga dadete vodstvu, pro-

porcionalan odgovornosti, koji ono mora

nosili. Ne činite vodstvo sužnjem, činite ga

slugom cionističke organizacije.

Za svoju osobu svečano izjavljujem, da

se više ne ću dati zarobiti od mog rada.

Svi su mogli demisijonirati, danas je bio to

Najdić i Zlatopolski, sutra je bio to Simon

i de Lieme, prekosutra srandeis. (Jedini,

koji nije mogao da resignira bio sam ja.

Rezerviraj ćemo si slobodu, da i mi demisio-

niramo. Ne sabite nas u lance, jer to sme-

ta radu, i čini rad manje odgovornim. Želi

li kongres da dodje do visine odgovornosti,

koju sad nosi, morate da izaberete vod-

stvo, koje će bili svijesno odgovornosti i

imati potreban autoritet.

Istina je, što se ovdje reklo, da se kat-

kada moralo činiti neke stvari, a da se nije

pitao Akcijoni Komitej. Nužda je na to si-

lila. Akcijoni se Komitej nije mogao za vri-

jeme rata, kao i poslije rata brzo sazvati.

Istina je, da je to pogrešno, da ima dik-

tatorski vid, no ne silite me, da moram biti

diktator. Nikad se nijesam miješag. u stvari,

koje nijesam razumio, no drugi umiješali su

se u moj djelokrug, koji nijesu razumjeli. To

je dovelo do trvenja i pogriješaka. Sada je

prvi put da će kongres birati legalno sa

svim autoritetom providjeno vodstvo. Po-

brinite se, da ovo vodstvo ne dobije übode

nožem u ledja, onda ćete moći s pravom

na slijedećem kongresu tražiti od ovoga

vodstva veća djela. Želim, da se ta velika

djela i izvrše. (Dugotrajni burni pljesak, koji

se uvijek ponavljao. Kongres ustaje i pjeva

Hatikva.)

Predsjedatelj Motzki n javlja, da je đr.

Solovejčik predao rezoluciju glede podijeljenja,

deeharge. Ova izjava izazvala je debatu, u ko

Joj su učestvovali Struck, Kaplanky, Kaplan, dr.

Grpnbaum, dr. Halpern, Meriminsky, Solovejčik

i Berlin, te je konačno odlučeno, da se glasanje

o podjeljivanju apsolutorija odgodi.

DESETA SJEDNICA.

Utorak, 6, septembra, prije podne.

Dr. Artur Ruppin drži dvosatni referat,

koji ćemo donijeti u narednom broju.

Dr. Solov e j č i k predlaže u ime mizra-

hija i bloka ovu rezoluciju:

Kongres izrazuje predsjedniku Haimu

Weitzmannu i Nahumu Sokolovu

hvalu i priznanj- za njihovo političko đjeio i

očekuje, da će tekovina njihovoga rađa, kabi-

netskl zaključci britske vlade od 2. novembra

1917. (Balfonrova deklaracija) I zaključak od

San Rema doskora naći ostvarenje u Erec Ji-

sraelu. Kongres podljeljuje Egzekutivi s izra-

žajem zahvale decharge.
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Kapi a n čita rezoluciju Hitahduta, u kojoj

izrazuje hvalu Weitzmannu i Sokolovu za nji-

hov rad, no ističe sa žaljenjem, da nije uspjelo

pobudit sve narodne sile židovskoga naroda, te

da vodstvo nije u dovoljnoj mjeri podupirale emi-

graciju. Prima do znanja izvještaj Egzekutive i

deeharge.

Kaplanskv čita deklaraciju Poale Cije-

na, kojom se izrazuje priznanje muževima, koji

su stajali na čelu cijon. pokreta, a zatim iznaša

rekriminacije te konačno izjavljuje, da će se nje-

gova frakcija ustegnuti od glasovanja.

Ha j f e z čita deklaciju Ceire Cijona, te iz-

javljuje, da će se i njegova frakcija sustegnuti

od glasovanja.

Zastupnici glasuju sa svojim kartama u ruci,

a za vrijeme glasovanja pjeva se Hatikva.

Motzkin: Ustanovljujem, da je volja kon-

gresa našla izražaja u broju od 348 glasova.

(Burno odobravanje.)

Ostale referate i raspravu donijet ćemo u

narednom broju. Niže donosimo manifest cijoni-

stičkog kongresa i izbor nove Egzekutive.

Manifest cijonističkog kongresa
Židovskom narodu!

Prije 24 godine razvio je bazelski kongres zastavu preporoda i izbavljenja. Proglasio je pred cijelim

svijetom, da židovski narod živi i da prikuplja sile za ponovni osnutak svoje otadžbine, za obnovu svoje na-

rodne domaje u Erec Jisraelu i da prikupi svoje razasute, te da svoj duh oslobodi iz zatočenja. Pod zovom

prvog bazelskog kongresa, koji je dopro u sve zemlje diaspore, zadrhtao je narod. Okupio se oko zastave no-

voga života, započeo je teško djelo oslobodjenja i obnove. Ne mareći za nesreću i boli, ne mareći za sve smetnje

i sprečavanja, nije ovo djelo ni jednog časka mirovalo. Narodne sile su probudjene, te se sakupiše, židovski

posjed u Erec Jisraelu je povećan i ojačan. U Erec Jisraelu nastao je židovski život i hebrejska kultura, klica

budućeg slobodnog života. Kad je nadošao svjetski rat, stajala je naša četa spremna za djelo obnove. Bili smo

pripravni, da u velikom vremenu uništavanja i obnavljanja ispunimo nade naroda. Iz nizine boli i patnja nadošla

je oživljujijća čežnja za slobodom i izbavljenjem, čežnja, da đodjemo s drugim potlačenim narodima do slobode

i izbavljenja.
Naša naprezanja u cijelome svijetu, naročito u Engleskoj, Franceskoj, Italiji i Americi donijela su plo-

dove. Narodi i države priznale su naše pravo na obnovu naše narodne domaje. Otvoren je put da našu otadž-

binu s radom naših ruku opet steknemo, s našim imetkom i s našom krvi. Put k novome životu bio je slobodan.

Manjkalo je samo naprezanje, koje odgovara uzvišenom cilju.
Ono još nije nadošlo. Doduše redovi naših prijatelja su ojačali, jake sile iz sviju slojeva našega naroda,

iz sviju zemalja diaspore se okupile, naša sredstva se umnožiia, ali sve to još ne može da stvori čudo preporoda

židovskoga naroda, čudo povratka u Cijon. Mi znademo: bol i patnja, besprimjerna u povijesti našega naroda*

naš martirij spriječio nas je, da spoznan o veličinu časa, spriječio nas i židovske mase u diaspori, koje su uvijek

bile oslon i potpora našeg cijonističkog nastojanja, koje su uvijek bile vrelo stvaralačke snage za naš narodni

život. Ali nas tjera veliki čas u kojemu se naš narod u Erec Jisraelu budi u život i svjetlo. Mi ne možemo
,

da

čekamo.

Već je uslijed slaboće našeg nastojanja naše djelo u Erec Jisraelu u opasnosti. Krv Izraela tekla je u

zemlji Izraela, krv naše djece, koja su svoje srce »posvetila na oltaru svete domovine, za slobodu naroda. Ova

krv jeste krv saveza. Ona ga posvećuje novom posvetom. Iz slabode našeg stvaralačkog nastojanja nastala je po-

litička slaboda. Jedna sjenka pada na naša prava, što smo ih u ratu i zaključkom mira stekli.

Narode Izraelski! ozbiljan je čas! Množaju se srne nje i zaprijeke, neprijatelji koji hoće da ponište naše

nade, dižu glave! Čas ozbiljne teške kušnje je nadošao! Naš narod mora da prikupi svoje stvaralačke i obnovne

sile, mora da stvori ogromna sretstva, da uzmognemo našim radom i našom voljom poplaviti zemlju i njezine sta-

novnike povući u bujicu.

Ovaj čas nesmiješ da propustiš! Život i imetak djelo i djelovanje moraš da žrtvuješ! Ne smije se reći

da nijesmo spoznali veličinu časa, da smo se ogriješili o dušu našega naroda. Složite se u radu za veliko čuda,

koje je besprimjerno u povijesti čovječanstva! Gradite Cijon! Donesite izbavljenje narodu i domovini 1

Izbor nove egzekutive
U zadnjoj noćnoj sjednici proevo je

kongres izbor novo Egzekutive. Pred-

loge iznio je permanentni odbor, rezul-

tat četirdnevnog rada, koji udovoljava

eve struje.

Egzekutiva sastoji iz ovih članova;

Predsjednik organizacije

prof. dr. Hajim Weitzmann, pred

»ednik Egzekutive Nahum So-

kolov, članovi Egzekutive Josef Cowen,

dr. Eder, (Palestina) Vladimir Jabotin-

Bky, B. Lichtheim, Leo Motzkin,

profesor Pick, Sprinzak, (Palestina)

prof. Rosenblatt, (Palestina) dr. Artur

Bappin, (Palestina) ministar Solovej-
iik. Jedno je mjesto ostalo nepopunje-

no, jer U a i a k i n još nije prihvatio

poziv.

U Akcijoni Odbor birani su:

Bernhard (Rumunjska) Abra-

hams (Južna Afrika), dr. Chaje»

(Austrija), Gol dberg (Amerika), za-

stupnik Griinbaum (Poljska), dr.

Viktor Ja k o b s o n, dr. Šmarjabu L e-

vin, Lipsky (Amerika), P o d 1 i š e v>

s k y (Poljska), dr. Leon R e i c h (La-

vov), dr. Hantk e, Julius S i m o n, za-

stupnik Strick er (Beč), Freeman

(Kanada), David Y e 11 i n (Palestina),

kao zastupnici ljevice Kaplansky,

Beri Katznelsohn, dr. Tartako-

wer, Tvertski i dr. Weltsch;

kao zastupnici desnice; Berlin, Her-

mann S t r u o k, rabin F i s h m a nn,

Epstein i zastupnik: Farbs t e i n.

U gospodarsko vijeće iza-

brani su: Najdić, dr. Bertold Fei-

wel, dr. Georg Halpern (Beč)V

Scbocken, Schweizer,

York). Kao zastupnik ljevice Kaplan-

sk y, kao zastupnik desnice Bar t h.

Tri člana gospodarskog vijeća imadu

pravo pribivati sjednicama Egzekrtive

kod rasprava ekonomskih pitanja *

pravom glasa.

Konstitucija Akcijonoga

Odbora. Nakon dovršenja kongresa

sastao se Akcijoni Odbor, te je na svo-

joj prvoj sjednici izabrao predsjednik

kom Akcijonoga Odbora nadrabina dra.

Chajesa, a potpredsjednicima B e

lina, Strickera i Hantke.
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Svjetska konferencija

Židovskog narod. fonda

Neposredno pred XII. cijonistieki

kogres zasjedala je kroz tri dana u Kar-

lovim Varima svjetska konferencija Ži-

dovskog narodnog fonda, na kojoj je

pretresan kompleks važnih pitanja i

donesemo više zamašnih rezolucija i za-

ključaka.

Konferenciji pribivali su direktori

Ž. N. F-a prof. O. Warburg Ber-

lin, sudbeni vijećnik dr. M. I. Boden-

heimer, Koln, Leopold Kessler

London, Boris Goldberg Hal-

fa, i dr. Artur H a n t k e Berlin. Na-

dalje članovi zastupstva Ž. N. F-a u

Palestini M. M. Usiškin i ing. agr.

I. Ettinger iz Jeruzalema, tajnici

glavnog biroa u Haagu i zastupnici od

neko 30 zemaljskih povjereništva.

Od strane zemaljskog povjereništva

za Jugoslaviju pribivali su konferenci-

ji i uzeli živog učešća na raspravama

Lav Ste r n i Simo Spi t z e r.

Iza konstituiranog predsjedništva i

pozdravnih govora U s i šk i na i prof.

Warburga uze riječ glavni sekretar

biroa u Haagu Natban Gross k točci

dnevnog reda: Tzviješće uprave

Ž. N. F-a, te reče slijedeće;

Dnevni red obuhvata tri velika kom-

pleksa pitanja: kolonizaciju, organizaci-

ju i propagandu. Sve, što će izvjesti-

telji iznijeti, samo je izraz njihovog

uvjerenja, a novoizabrano vodstvo imat

de da na konferenciji formulovane pre-

dloge prihvati ili zabaci. Predmet ras-

prave dotiče se teških i važnih pitanja,

pa će svakako i kongres morati da

svrati svoju pozornost na ono, što će

konferencija predložiti.

Sa više se strana kaže, da nije stvar

Ž. N. F-a, da se svim tim stvarima ba-

vi, dok se u drugu ruku predbacuje, da

Ž. N. F. ne vrši sve kolonizacijone za-

datke. Oba su prigovora neispravna.

Godišnja konferencija u Londonu usta-

novila je autoritativno, što je zadatak

Ž. N. F-a naime kupovanje zemlje u

Erec Jisraelu i njezina amelioracija.

Organizacija Ž. N. F-a nije bila sa-

vršena. Manjkala je organička veza iz-

medju onih, koji su namicali novac, to

su sabirna mjesta pojedinih zamalja i

onih, koji s njime upravljaju, glavne

skupštine i njezinom direktoriju. Stvar

će biti jasnijom, ako prikažem dosada-

nje djelovanje.

Tu se moraju razlučiai tri perij ode.

Do kongresa u Haagu bavila se uprava

Ž. N. F-a pod vodstvom zaslužnog Ir-

hama Kremenetzkoga u Beču samo sa-

kupljanjem novaca. Bilo je malo toga

za upravljanje, a ništa, što bi se moglo

praktički upotrijebiti. Tek kad je glav-

ni biro smješten u Kdln i bio ovjerov-

ljen započela je druga epoha djelova-

njem osnovnog Palestinskog ureda.

Podjedno je rad za Ž. N. F. u pojedi-

nim zemljama postavljen na nove te-

melje. Započela je decentralizacija sa-

birnog rada i time odvojenje uprave od

upotrijebe fondovog novca.

Glavni biro, koji je imao dužnost

nadgledanja palestinskog rada kao i

sabirnog rada, zauzeo je tu mjesto po-

srednika.

Ovakav se razvoj stvari činio pogi-

beljnim i već poslije kongresa u Beču

1913. godine kušali smo, da ovaj jaz

premostimo i to najprije sa tako reći

papirnatim mostom.

Stvorili smo naime kolonizacijonu li-

teraturu, koja je obradjivala sva pita-

nja, koja žasjecaju u ovu struku. Tako

je nastala bilioteka Ž. N. F-a izdavali

smo popularno-znanstvenu reviju »Erec

Jisrael« u raznim jezicima, od koje je

do sada izašlo 7 brojeva.

U tiskanim izvješćima, što smo Vam

ih predložili ne ćete naći uobičajeni

pregled o radu pojedinih zemaljskih

povjereništva, nu ovaj prikaz nije više

od važnosti .otkad se na poticaj glav-

nog biroa podnašaju takova izvješća na

pojedinim zemaljskim godišnjim konfe-

rencijama otkada glavni biro najvažni-

ja izviješća i zapisnike pojedinih zema-

lja objelodanjuje.

Nadalje će Vam manjkati u prijašnjim iz-

vještajima uobičajena bilanca, iz koje je

vidljivo stanje imetka Ž. n. f. i visina troš-

kova. Vrlo je požalno, da nijesmo njihovo

objelodanjenje nadovezati mogli na naš iz-

vještaj, to više, što je na žalost govor prof.

Warburga, što ga je održao na sjednici Ak-

cijonog komiteta u Pragu, u štampi neis-

pravno prikazan. Tamo se naime reklo, da

su ukupni upravni troškovi 2. n. f-a u go-

dini 1920. iznosili samo 2%. Ispravljam to

onamo, da su faktično iznosili blizu 20%.

Od toga otpada 13% na troškove zemaljskih

povjereništva, a oko 7% na troškove glav-

nog biroa i zastupstva 2. n. f-a u Erec Izra-

elu. Ovi se troškovi čine golemima, ali su

razumljivi, ako se uvaži znatan porast ci-

jena raznim materijalijama. Ta samo iska-

zivanje darova stoji u nekim zemljma 10%

i više. Valja takodjer uvažiti, da je 2. n. f.

osnutkom Keren Hajesoda napustio sabirnu

granu samooporezovanja i druge veće ak-

cije, te se ograničio na sitno sabiranje, čimt

su se njegovi dohoci znatno smanjili. Sva-

kako se može reći, da nema organizacije

takove vrsti, koja bi radila za relativno tako

niskim troškovima. Kad bismo više većih

darova primili, odmah bi troškovi percen-

tualno spali.

Što se tiče imetka 2. n. f-a, to se ovaj

danas, dok nije provedena točna procjena

naših posjeda u Erec Israelu, ne može sa

sigurnošću označiti, no sasvim je stalno, da

iznaša više no 500.000 funti. Važan pred-

met dnevnog reda bit će izvještaj o »zemalj-

skoj kolonizaciji« (»Landsmannschaftliche

Kolonisation«), U »Havlam« moglo se ne-

davno čitati, da ima dvije kategorije kolo->

ništa: s jedne strane radnici bez novaca, a

s druge strane ljudi, koji imadu novaca, ali

ne će da rade. Treba dakle kod koloniza-

cije kao manje zlo pretpostaviti radnike bez

novaca, kojima isključivo pripada novac, što

je od sveukupnosti sakupljen. Ova antiteza

ali ne stoji. Mi smo uvjereni, da ima mo-

gućnosti, kako bi se ove dvije kategorije,

ako zaista ne bi bilo što posrednjega, mogle

na korist obih dijelova dovesti u skladnost.

Mi Vam stavljamo stanovite predloge, pre-

ispitajte ih savjesno i stvorite onda svoje

zaključke.

Iza kratke debate o poslovnom redu na-

dopunjuje ing. Ell ing e r izvješće uprave

2. n. f-a napose u pogledu farma i sadjenja
drva. Agronom Dyk oštro kritikuje fon-

dov rad u Palestini, koju kritiku nastavlja

Bmek (Palestina).

(Nastavit će se.)

Vijesnik Povjereništva Židovskog narodnog fonda

Keren kajemet lejisrael) za Jugoslaviju.

Svrha Je židovskog narodnog fonda da * Palestini

kupnje I stiče zemljište, koje če ostati neotudjivim

imetkom židovskoga naroda. Žid. narodni fond

utemeljen je na V. cion. kongresu god. 1901. i po-

sjeduje već oko 30 milijuna franaka. Prihodi ne-

prestano rastu a iznosili su god. 1920. oko 9 i

pol milijuna franaka.

Adresa za dopise; Zagreb, Ilica 3I„ 111. kat

Uredovno vri.eme od 9do 12 sati prije podne

i od 3 do 6 sati poslije podne. Novac se šaljt

na Centralnu eskomptnu i mjcnjačnu banku d.

d. Zagreb, za račun Ž. N. F. s naznakom svrbe.

Iskaz darova br. 17. od 1. do 12. septembra 1921,

Opći darovi

Djak o v o: Na svatovima Schi’.linger—Miinz

sabr. 100.—, Helena Munz sabrala pri kartanju

120.—, Izidor Loschitz 100—, Maks Neumann

30.—, A. Bošković n. i. Hel Miinz 20. 370.

Zenica: Omladinsko Udruženje umjesto brzo-

javnog pozdrava na XII. kongres 150.—. Na

vjenčanju Rifke Montilja—Zadik Salom sabra-

li: Klara Levi, Hani Salom i Simha Trinki

783. 933

Zagreb: Milivoj i Vilo 40.—, obit. Josip Rot-

miiller umj. čest. k vjenčanju Hahn—Daloš 30.

Oklada u »Novoj Rivani« 46.—, dobit na mar-

kama 82.—, D. Sch. 12.—, prig. Barmivca Ro-

. Weiliera sabrano 170.—, Artur Schnitt-

linger 300. 680.

Slatina; Prig. beritmile kod Ljud. Scheibera

sab. Vilil Beck 400.

Koprivnica: Prigodom srebrnog pira Hinka

i Side Hirschl sabrano 580.—, Margita Wiirz-

burger sabrala 172.—. Kraut 50.—, B. Kollmann

20. 822.

3205

Škrabice.

Koprivnica: Srednjoškol. omi. udruženje

131.—, V. Qriinwald 82.—, M. Hirš 81.—1, J.

Griinberger 80.—, D. Kollmann 70.
—,

M. Mayer

50.—, J. Hirschl ml. 46.
—,

Šandor Singer 40.—,

Jak. Rosenberg 26.—, Svratište »Križ« 24.—,

L. Fuchs 24.—, Milan Scheyer 22.—, Geza

Hirschl 16.—, Zora Schwarz 16.—, A. Scheyer

14.—, Moško Perera 12.—, Adolf Reich 6.—, F.

Lobi 6.—, dr. A. Hirschberger 4. 750.

Zlatna knjiga.

Zagreb: Prig. zaruka Blanke Pollak—Edo

Schlesinger sabrano n. i. istih 1200.

Masline.

Osijek: Mela Klein n. i. Robby Heller 50.—,

prigodom godišnjice smrti na ime dra. Leo

Schwarza 50. loo—
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Zagreb: Gustav Jungwirt n. i. i vrt Stefe 20.

Elle 20.—, Irena Biichler u gaj Stefe 100 140.

Virovitica; Prig. Barmicva Milana Feld-

manna daruju u Herzl-šumu: Ing. Oton Kohn

50.—, dr. H. E. Kaufinann 30.—, Josip Mil-

hofer sabrao prigodom Beritmila Adolfa

Binga 288. 368.

Sisak: U Herzl-šumu: Oton Jungwirth 100.—,

po 25. Edo Kaiser, Hugo Epstein, Imre Pol-

lak, B. Meov i J. Wegner 275.

883.

Dar kod tore.

Kula: Viktor Sonnenfeld 50.

Dječji sab. arci.

Virovitica: Elza Spitzner 155.—, Elvira

Schwarz 153.—, Vladimir Singer 112. 420.

Obiteljska da.-
,

knj

Karlovac: Na proslavi srebrnog pira Sa-

muola i Kamile Weinberger sabrano 540.

PREGLED.

Unišlo je dakle iz Hrvatske, Sla-

vonije i Dalmacije K 6115.

Iz Bosne i Hercegovine K 933.

Ukupno K 7048.

Od I. siječnja đo 12. rujna 1921. unišlo Je

sveukupno K 902.478.51.

Otkup od čestitanja
Svim povjerenicima Ž. N. F-a.

Za nekoliko tjedana slavit će židovski

narod Roš-hašanu i po starodrevnom običaju

čestitat će svaki svojim rodjacima i prijate-

ljima. Pozivamo s toga sve povjerenike Ž.

N. F-a, a gdje nema povjerenika, svakog

Židova, da svim silama nastoje od svakoga

Židova dobiti otkup za čestitanje u korist

Židovskog Narodnog Fonda, pa ćemo imena

svih darovatelja objalodaniti u »Židovu«.

Uvjereni smo, da će Vašim marom i tru-

dom uspjeti, te će svaki Židov u Vašem

mjestu dati minimalni prinos od K 20.—. U

ovoj godini, u godini kongresa obnove, treba

da i Narodnom Fondu, koji ima da izvrši ve-

like zadaće, namaknemo potrebita sredstva.

Upotrijebimo s toga priliku, da što intenziv-

nijim radom privedemo Narodnom Fondu što

veća sredstva.

Novac i iskaz darovatelja treba pripo-

slati najkasnije do 30. septembra, kako bk

pravodobno mogli objelodaniti u »Židovu«.,

U Zagrebu, dne 26. aba 5681.

Uprava Ž. N. F-a za Jugoslaviju.
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Izdavatelj i odgovorni urednik:

S. SPITZER.

Tiskara »MERKUR« d. d., Zagreb.
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m Židovska bogoslovna općina u

-4 Tuzli, traži jednoga

�

3 Kantora

� koji je ujedno i šahter, a po mo-

� gućnosti moel.

m
Plaća po pogodbi. Putni tro-

škovi plate se samo onim kompe-

tentima, koji će biti izričito po-

zvani.

CDBOBCDBOBCDBOBOBCDBCDBCD

IZEAELITIĆKA BOGOSTOVNA
OPĆINA U DJAKOVU

Broj 45—1921.

Kod izraelitičke općine u Dja-
kovu imade se popuniti mjesto

rabina, propovjednika

i vjeroučitelja
Natjecatej za ovo mjesto mora

biti doktor teologije, državljanin
kraljevstva Srba, Hrvata i Slove-
naca, ili se obveže da će u najkra-
će vrijeme takav postati. Isti mora

hrvatsko-srpskom jeziku potpuno
ma vješt biti, ili se obveže, da će
najdulje u roku od dvije godine
isti naučiti. Ponude sa ovjerovlje-
nim propisima svjedodžaba te cu'ri-
culum vilae neka se odmah pošalju
ovoj bogoslovnoj općini.

Od stiglih ponuda pridržaje si

predstojništvo pozvati kojega od

natjecatelja na pokusnu propovi-
jed, te će se sama ovime trošak

nadoknaditi.

Beriva ustanoviti će se putem
sporazuma.

U Djakovu, 30. kolovoza 1921.

Tajnik : Predstojnik :

Alex. Friedrich Mr. Hugo Fuchs
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Centralna Eshomntna i Mjenjačna Banka, d. d.
1

Ilica 26. Ilica 20.

Brzojavni naslov i

Brod Dinka
Telefon. { ravnateljstvo

blagajna

8-78

15-30

Pričuve preko K 45,000.000'— Dionička glavnica K 50,000.000*—

Podružnice: Brod na Saul Ulošci preko K 20,000.000 Podružnice: Osijek, Djakouo

Prima ULOŠKE na knjižice i u tekućem računu uz najbolji kamatnjak, ftovt ulošci vračaju se

odmah bez otkaza. t> a/ e MJEMBEjJE i f(ojvTok(o'REjiT/jE finansira trgovačke

i industrijalce poslove uz najpovoljnije uvjere. Obavija sve BOrfZOVjfE POSLOVE, kupuje
i prodaje devize, valute i efekte, izvršava sve naloge brzo i ku/antno. Prodaje uz dnevni

tečaj doznake
, isplate / akreditive na sva mjesta u inozemstvu

,
a naročito na VflEJf i PP{AG.

■
■—

. .
-

OLGA BAUER

HEINfiICH FUCHS

zaručeni

Nova Gradiška &. rujna 1921.

3 „Dekorater”
3 Albert Schwarzenberg

�

3

3

3

3

: Frankopanska ulica broj 1. s

Skladište svakovrsnog tapetovar

nog pokučtva, veliki izbor spa

vaćih fotelja uz veoma niske ci-

jene. Rosshaar-madraze po 1700 K

Vlastita tapetarska radiona. Vanj-

ske narudžbe obavljaju se naj-

kulantnije

TELEFON 7-33 TELEFtJM 7-33

Najjeftinije stolno i jedaće ulje
u orig. bačvama. Najfiniji fianc. deodorisovuni

Kokosov maslac

Glavno zas upstvo

Societa industriele del‘ Oiio S. A. Trieste

Čokolada i KaKao

Glavno zastupstvo tvornice N. Lejet, Trieste

Sapun „Gazelo" zajamčeno 72%
masti.

Svijeće Glavno zastupstoo

Tvom. Milarna i Svečarna d. d., Ljubljana

:: Suiilight - sapnn. i iinpstvo I samoprodaja lUffl BROTHERS UM UUERPOOI

Danilija, cimef Vi engles i roščići. Soč ursli

original, amerik. raiin. mašinskih cilinder i auto ulja

nudja sa skladišta u Zagrebu

tt. Norbert Weiss, Zagreb
ulica
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